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Planowanie przestrzenne:  
zadania na dziś i jutro

Głównym tematem wspólnego posiedzenia Komisji Budżetu i Oświaty oraz Komisji 
Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Spraw Socjalnych Rady MiG Buk, które odbyło się 
22 stycznia br. było planowanie przestrzenne. Przedstawione zostały między innymi 
obowiązujące i opracowywane plany miejscowe w gminie Buk, potrzeby ustalenia 
zasad dotyczących uchwalania planów zagospodarowania przestrzennego, w tym 
zintegrowanych planów inwestycyjnych oraz omówiono stan prac nad planem 
ogólnym gminy. Oprócz tematyki planistycznej radni zajęli się też zaopiniowaniem 
projektów uchwał oraz sprawami bieżącymi. 

Na wstępie prowadzący posiedzenie 
przewodniczący Komisji Budżetu i Oświaty 
Mirosław Adamczak przywitał Tomasza Plewę 
w nowej roli – zastępcy burmistrza. Przypo-
mnijmy, że Tomasz Plewa jest dobrze znany 
radnym – przez ostatnie trzy kadencje był 
radnym MiG Buk, pełniąc wówczas funkcję 
przewodniczącego Komisji Budżetu i Oświaty 
bukowskiej Rady i równocześnie przez dwie 
kadencje był wiceprzewodniczącym Rady. 
Ponadto w latach 2007-2008 kierował Refera-
tem Budownictwa i Gospodarki Komunalnej 
w bukowskim urzędzie, a ostatnio przez 14 
lat pełnił funkcję dyrektora Wielkopolskiego 
Zarządu Geodezji, Kartografii i Administro-
wania Mieniem w Poznaniu. 

Burmistrz Miasta i Gminy Buk Paweł 
Adam poinformował, że z dniem 1 stycznia 
br. powołał Tomasza Plewę na swojego za-
stępcę celem wzmocnienia kadrowego urzędu 
i usprawnienia licznych spraw prowadzonych 
przez gminę. – Liczę na to, że Państwo radni 
dadzą nowemu wiceburmistrzowi czas na 
zapoznanie się z nowymi obowiązkami, a wza-
jemna współpraca okaże się bardzo dobra.

W odpowiedzi – Tomasz Plewa podzięko-
wał burmistrzowi Pawłowi Adamowi za pro-
pozycję objęcia zaszczytnej funkcji zastępcy 
burmistrza, a radnym – za miłe przyjęcie w no-

wej roli. Przy okazji wspomniał, że miał okazję 
pracować zarówno w administracji rządowej, 
jak i samorządowej, a tym samym zdobywając 
doświadczenie nie tylko na poziomie działań 
uchwałodawczych, ale też wykonawczych 
i funkcjonowania całego aparatu urzędniczego. 

Miejscowe plany  
zagospodarowania przestrzennego

Tematyka planowania przestrzennego 
zdominowała posiedzenie komisji. Proble-
matykę kompleksowo omówił kierownik 
Referatu Gospodarki Przestrzennej Urzędu 
MiG Buk – Maciej Lechniak, który przed-
stawił i scharakteryzował tereny objęte 
obowiązującymi miejscowymi planami za-
gospodarowania przestrzennego. Na koniec 
2024 r. łączna powierzchnia gminy objęta 
tymi planami wynosiła 683 ha, co stanowi 
7,5% powierzchni gminy. Dla porównania te 
wskaźniki na koniec 2019 r. wynosiły odpo-
wiednio 484 ha i 5,35%, a cztery lata później 
już 648 ha i 7%, co pokazuje, że co roku ten 
obszar systematycznie rośnie – w ostatnich 
latach 200 ha gminy zostało objętych planami 
zagospodarowania przestrzennego. Składa 
się na to 47 planów, które w głównej mierze 
położone są w północnej części gminy: przede 
wszystkim jest to Buk, Niepruszewo i strefa 

AG. Południowa część gminy: Dobieżyn, Szew-
ce i Dakowy Suche to tereny rolnicze. Plany 
są zróżnicowane, dotyczą różnych terenów 
i obszarów – ostatnio są to plany mieszkanio-
we związane z prowadzonymi inwestycjami 
budowlanymi, terenów aktywizacji gospo-
darczej w Cieślach i Niepruszewie, terenów 
zielonych: parku przy ul. Przykop, dla Parku 
Sokoła i ul. Strzeleckiej. Przygotowywane 
plany mają dwa zasadnicze kierunki: wy-
znaczenia nowych terenów w procedurach 
planistycznych, gdzie zainteresowanie in-
westorów jest oczekiwane oraz aktualizacji 
planów zagospodarowania przestrzennego 
związanej z podjętą przez gminę w ostatnich 
latach ofensywą planistyczną i odpowiedzią 
na wnioski zainteresowanych inwestorów 
planujących prowadzić swoje firmy. 

Aktualnie (na dzień 31.12.2024 r.) w trakcie 
sporządzania jest 20 projektów miejscowych 
planów zagospodarowania przestrzennego, 
w tym ich zmian o łącznej powierzchni 406 
ha, w tym 45 ha, dla których już obowiązują 
plany miejscowe, opracowanych na podstawie 
uchwał Rady MiG Buk z lat 2020-2024. W/w 
projekty planów w pierwszej kolejności doty-
czą gruntów rolnych, które podlegają ochronie. 
W tym celu gmina podejmuje działania w celu 
uzyskania zgody ministra rolnictwa na zmianę 
przeznaczenia tych gruntów na cele nierolnicze, 
ale nie zawsze udaje się uzyskać akceptację 
dla takich działań – stąd wprowadza się eta-
powanie tych prac. 

Kolejna tematyka związana z zagospodaro-
waniem przestrzennym dotyczyła stanu prac 
i procedury planistycznej w zakresie uchwala-
nia planów zagospodarowania przestrzennego, 
w tym zintegrowanych planów inwestycyjnych 
realizowanych na wniosek podmiotów prywat-
nych. Potrzebą omówienia tego zagadnienia 
było wpłynięcie, po raz pierwszy według nowej 
procedury, wniosku o sporządzenie zintegro-

Szanowni 
Państwo, 
Drodzy 
Mieszkańcy,

Tradycyjnie, jak co roku w styczniu na 
terenie naszej gminy odbyły się duże 
wydarzenia kulturalno-artystyczne: 

Koncert Noworoczny, Wielka Orkiestra 
Świątecznej Pomocy oraz Powiatowe Ko-
lędowanie. Okres świąteczny symbolicznie 
zamknęły ferie zimowe, podczas których naj-
młodsi mieszkańcy mogli skorzystać z ofer-
ty aktywnego wypoczynku, przygotowanej 
przez gminne placówki. Korzystając z okazji, 
bardzo dziękuję za liczny udział Państwa 
w tych wydarzeniach, a pracownikom samo-
rządowym za zaangażowanie, bez którego 

nie moglibyśmy cieszyć się tymi pięknymi 
chwilami. Na początku roku pamiętaliśmy 

także o bukowskich przedsiębior-
cach, których miło nam było gościć 
na Bukowskim Spotkaniu Biznesu. 

Na początku nowego roku chciał-
bym zwrócić Państwa uwagę na 

kwestie ochrony środowiska. Nasz urząd 
przeszedł kontrolę Wielkopolskiego Woje-
wódzkiego Inspektora Ochrony Środowiska 
w zakresie gospodarowania nieczystościami 
ciekłymi. Jednym z jej aspektów była analiza 
kontroli, jakie ratusz przeprowadził wśród 
mieszkańców gminy w zakresie wywozu nie-
czystości ze zbiorników bezodpływowych. 
Bardzo proszę, aby wszyscy właściciele takich 
zbiorników wywiązywali się ze swoich obo-
wiązków, w zakresie posiadania umowy na 
wywóz ścieków i opłacania usług opróżniania 
tych zbiorników. Pozwoli to nam uniknąć 

nieprzyjemnych i niepotrzebnych sytuacji 
w przyszłości. 

Od 1 stycznia Związek Międzygminny 
SELEKT zmienił firmę obsługującą teren 
naszej gminy w zakresie odbioru odpadów 
komunalnych. W związku z tym w pierwszych 
tygodniach mogą pojawić się przejściowe 
problemy związane z rozpoznaniem przez 
nowego wykonawcę topografii gminy. Także 
z początkiem roku na bukowskim PSZOK ru-
szyła zbiórka nowej frakcji odpadów, jaką są 
tekstylia i odzież. Przy siedzibie ZGK stanął 
także niedawno olejomat. To innowacyjne 
rozwiązanie ma służyć utylizacji zużytych 
olejów spożywczych z  gospodarstw domo-
wych. Warto zapoznać się z tymi nowościa-
mi.  Wszystko po to, byśmy żyli w czystszym 
środowisku.
 Paweł Adam 
 Burmistrz Miasta i Gminy Buk
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wanego planu inwestycyjnego w zakresie reali-
zacji zabudowy usługowej dla działki na terenie 
Wysoczki. Jak poinformował burmistrz Paweł 
Adam, który na bieżąco prowadzi rozmowy 
z WZDW dotyczące stanu prac projektowych 
nad obwodnicą północną Buku i zasięgu tej 
ważnej dla gminy komunikacyjnej inwestycji: 
z ustaleń wynika, że planowana obwodnica ma 
przebiegać w obrębie działki, którą zaintere-
sowany jest inwestor. Radni podjęli decyzję, że 
na następnym wspólnym posiedzeniu komisji 
zajmą się zaopiniowaniem projektu uchwały 
w tym zakresie.

Plan ogólny
Następnie omówiony został aktualny stan 

prac i dalsze procedury związane z planem 
ogólnym, który jest obecnie w opracowaniu, 
a przewidziany jest do uchwalenia w ostatnim 
kwartale roku 2025. Natomiast z końcem roku 
wygaśnie równocześnie studium uwarunko-
wań, stanowiące podstawę do uchwalania 
planów miejscowych. 

W planie ogólnym gminy należy określić 
strefy planistyczne, których jest 13, takie jak 
między innymi wielofunkcyjne, usługowe, 
handlu wielkopowierzchniowego, gospo-
darcze, produkcji rolniczej, infrastruktural-
ne, zieleni i rekreacji, cmentarzy, górnictwa, 
otwarta i komunikacyjna oraz standardy 
urbanistyczne – na przykład profil funkcjo-
nalny i maksymalne parametry zabudowy 
stref planistycznych czy zasady zapewnienia 
dostępności do szkół, terenów zielonych.

Gmina jest na zaawansowanym etapie prac 
planistycznych w zakresie przygotowywania 
projektu planu ogólnego – zostały podjęte 
takie działania jak między innymi przyjęcie 
uchwały o przystąpieniu do sporządzenia 
planu ogólnego, przeprowadzenie procedury 
wyboru wykonawcy dokumentacji, pozyska-
nie dokumentacji geodezyjnej, zebranie wnio-
sków do planu, przygotowanie opracowania 
przedprojektowego, czyli analizy materiałów 
wyjściowych dla potrzeb planu, aktualnie 
w przygotowywaniu jest opracowanie ekofi-
zjologiczne. – Krótki okres na wprowadzenie 
planów, przy złożonej procedurze i wątpli-
wościach co do dokumentacji i jej zakresu, 
mają wpływ na podejmowane przez gminę 
działania. Podobnie jak opóźnienia w wyda-
niu rozporządzeń wykonawczych do ustawy, 
czy też inne kwestie związane ze zmianami 
w tej ustawie, również kwestie aktualności 
materiałów kartograficznych w kontekście 
długotrwałej procedury, też szereg wątpli-
wości interpretacyjnych – mówił kierownik 
referatu Gospodarki Przestrzennej – Maciej 
Lechniak. I jeszcze uzupełnił, że wszystkie 
koszty związane z przygotowywaniem planu 
ogólnego będą refundowane w ramach KPO.

Wiceburmistrz Tomasz Plewa potwierdził, 
że stan prac w zakresie przygotowywania 

planu ogólnego jest w naszej gminie na obie-
cującym poziomie i w wyznaczonym terminie 
plan ogólny gminy powinien zostać wprowa-
dzony. – Trzeba zdawać sobie sprawę, że jeśli 
nam się nie uda lub wojewoda dopatrzy się 
jakichkolwiek nieścisłości proceduralnych, to 
studium, którym gmina dysponuje, z końcem 
2025 roku przestanie obowiązywać. Będzie 
wówczas luka planistyczna i nie będzie ja-
kichkolwiek możliwości podjęcia nowych 
inicjatyw planistycznych.

Burmistrz Paweł Adam podziękował 
współpracownikom z Referatu Gospodarki 
Przestrzennej nie tylko za przygotowanie tak 
wyczerpującego opracowania i prezentację, 
ale też ogrom codziennej bieżącej pracy. Po-
dziękował też radnym, którzy w odpowiednim 
czasie podjęli uchwałę w sprawie przystąpie-
nia do sporządzenia planu ogólnego Miasta 
i Gminy Buk oraz radnym poprzedniej kaden-
cji, którzy zajmowali się licznymi działaniami 
w zakresie planowania przestrzennego. 

W trakcie dyskusji nad kwestiami plani-
stycznymi przewodniczący Komisji Budżetu 
i Oświaty Mirosław Adamczak dopytywał 
między innymi o kompetencje Rady MiG Buk 
w zakresie w/w wniosku inwestora o sporzą-
dzenie zintegrowanego planu inwestycyjnego, 
dotyczącego realizacji zabudowy usługowej 
oraz terminu podjęcia decyzji w tym zakre-
sie, a ponadto o etapy procedowania planu 
ogólnego.

Podwyżka diet dla sołtysów
Kolejnym punktem komisji było zaopi-

niowanie projektów uchwał.
Na wstępie radni pozytywnie zaopiniowali 

projekt uchwały dotyczący zasad, na jakich 
przewodniczącemu organu wykonawczego 
jednostki pomocniczej Miasta i Gminy Buk 
przysługiwać będzie dieta oraz zwrot kosz-
tów podróży służbowej. Tym samym, od dn. 
01.03.2025 r. sołtysom ustalono diety miesięcz-
ne na nowym poziomie w wysokości 800 zł.

W trosce  
o bezpieczeństwo mieszkańców

Zaakceptowano też projekty uchwał 
w zakresie udzielenia pomocy finansowej, 
w formie dotacji celowej Powiatowi Poznań-
skiemu, na zadania: „Budowa dwupoziomo-
wego skrzyżowania na przejeździe kolejowym 
w ciągu drogi powiatowej nr 2497P Buk – 
Szewce – gr. powiatu” oraz „Przebudowa drogi 
powiatowej 2498P w m. Dobra – dł. 0,25 km”, 
które przedstawiła sekretarz Miasta i Gminy 
Buk Aleksandra Wawrzyniak. 

Na pierwsze zadanie gmina Buk wyasy-
gnuje środki finansowe w wysokości 80 tys. zł, 
które zostaną przeznaczone na opracowanie 
koncepcji umożliwiającej podjęcie działań 
w zakresie pozyskania dofinansowania ze-
wnętrznego na to zadanie. Konieczność bu-

dowy dwupoziomowego skrzyżowania na 
przejeździe kolejowym, we wspomnianym 
ciągu drogi powiatowej, wynika z licznych 
sygnałów od mieszkańców dotyczących braku 
drożności na przejazdach kolejowych. 

Drugie zadanie, też realizowane przez Po-
wiat Poznański, zostanie wsparte przez MiG 
Buk pomocą finansową w wysokości 100 tys. 
zł. Przebudowa tego odcinka drogi powiatowej 
jest niezbędne w związku ze zgłoszeniami 
mieszkańców dotyczącym niebezpiecznych 
sytuacji stwarzających zagrożenie życia 
pieszych poruszających się poboczem drogi 
powiatowej 2498P.

Programy pomocy 
Omówiono też projekty uchwał w zakresie 

programów: „Asystent osobisty osoby z nie-
pełnosprawnością” oraz „Opieka wytchnie-
niowa” dla Jednostek Samorządu Terytorial-
nego – edycja 2025, które są realizowane 
przez Ośrodek Pomocy Społecznej w Buku. 
W związku z pozyskanym dofinansowaniem 
z Ministerstwa Rodziny i Polityki Społecznej 
są możliwe działania w tym zakresie. Program 
„Asystent osobisty osoby z niepełnosprawno-
ścią” wprowadza usługę asystenta osobistego, 
który wspiera osoby z niepełnosprawnościami 
w wykonywaniu codziennych czynności oraz 
funkcjonowaniu w życiu społecznym. Pomoc 
w zakresie „Opieki wytchnieniowej” przezna-
czona jest dla członków rodzin lub opiekunów 
sprawujących bezpośrednią opiekę nad oso-
bami niepełnosprawnymi i zapewnienie im 
usługi wytchnieniowej, która realizowana jest 
w ramach czasowego zastępstwa: dziennego 
lub całodobowego.

Zmiany budżetowe i WPF
Skarbnik MiG Buk Marzena Kaletka przed-

stawiła projekty uchwał dotyczące zmian 
uchwały budżetowej MiG Buk na rok 2025 
oraz Wieloletniej Prognozy Finansowej MiG 
Buk na lata 2025-2044. Zmiany związane są 
przede wszystkim z realizacją programów: 
„Poprawa cyberbezpieczeństwa w gminie 
Buk” oraz „Budzimy zgaszone umysły, serca, 
nadzieje”, jak też prowadzonych inwestycji, 
takich jak na przykład: budowa hali sporto-
wej z częścią socjalno-bytową i infrastruk-
turą towarzyszącą w Dobieżynie. Wydatki 
należało zwiększyć w szczególności z racji 
dodatkowej składki członkowskiej na dofinan-
sowanie w obszarze szkolnictwa specjalnego 
w roku szkolnym 2024/2025 dla Metropolii 
Poznań, kosztów przygotowania dokumentacji 
do wniosku na termomodernizację Szkoły 
Podstawowej i Przedszkola w Buku, przygoto-
wania dokumentacji projektowej dla zadania 
„Budowa drogi w m. Dobieżyn/Michalin – od 
drogi powiatowej”.

Zmiany uchwały Wieloletniej Prognozy 
Finansowej MiG Buk na lata 2025-2044 do-
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tyczyły między innymi odbudowy – renowacji 
stawów w gminie Buk w ramach projektu 
strategicznego ZIT „Zagospodarowanie wód 
opadowych i terenów zielonych wraz z reno-
wacją zbiorników wodnych na terenie MiG 
Buk”, którego realizacja, z racji wydłużonego 
naboru przez Zarząd Województwa Wielko-
polskiego, została przesunięta do 2025 roku.

Sprawy bieżące i komunikaty
Radni przedstawili sprawy zgłaszane 

przez mieszkańców, takie jak na przykład: 
niedziałające drzwi i ogrzewanie w pocze-
kalni na dworcu PKP, jak też awaria toalety 
w tym miejscu; trudności związane z odpły-
wem wody w jednej z piwnic na ul. Szewskiej, 
czy propozycja mieszkańców, aby w Buku 
powstał wybieg dla psów. Dopytywano też, 
na jakim etapie są prace dotyczące budowy 
hali sportowej w Dobieżynie. 

Wiceburmistrz Tomasz Plewa odniósł się 
do awarii oświetlenia ulicznego, jakie wystą-
piły na ul. Dworcowej na początku stycznia, 
a kilka dni później na ul. Szkolnej i Szarych 
Szeregów – dziwnym trafem wieczorem 
w piątki, co wielokrotnie było niezwłocznie 
zgłaszane do spółki zarządzającej oświetle-
niem ulicznym, czyli do Enea Oświetlenie i na 
dostępne telefony alarmowe. – Awarie zostały 
usunięte, jednak dopiero po weekendzie, a w 
odpowiedzi od Enei usłyszeliśmy, że reagu-
ją zgodnie z kolejnością zgłoszeń od gmin 
i podejmują działania naprawcze w miarę 
posiadania grup interwencyjnych. 

Na zakończenie komisji burmistrz Paweł 
Adam zaprosił na Koncert Noworoczny, który 
odbędzie się 25 stycznia w hali OSiR. 

Ponadto podczas komisji pozytywnie 
zaopiniowane zostały projekty 
uchwał:

– miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego terenu położonego w Wiel-
kiej Wsi przy ul. Bohaterów Bukowskich i ul. 
Folwarcznej – etap A;

– przyjęcia wieloletniego programu gospo-
darowania mieszkaniowym zasobem Miasta 
i Gminy Buk na lata 2025-2029;

– przyjęcia planu nadzoru nad żłobkami, 
klubami dziecięcymi oraz dziennymi opieku-
nami działającymi na terenie Miasta i Gminy 
Buk;

– przyjęcia programu opieki nad zwie-
rzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bez-
domności zwierząt na terenie Miasta i Gminy 
Buk na rok 2025;

– powierzenia Zakładowi Gospodarki 
Komunalnej Spółka z o.o. z siedzibą w Buku 
wykonania zadań własnych Miasta i Gminy 
Buk w zakresie prowadzenia schroniska dla 
zwierząt;

– powierzenia Zakładowi Gospodarki Ko-
munalnej Spółka z o.o. z siedzibą w Buku wy-

konania zadań własnych Miasta i Gminy Buk 
w zakresie bieżącego i zimowego utrzymania 
dróg gminnych i wewnętrznych stanowiących 
własność Miasta i Gminy Buk oraz dróg po-
wiatowych w granicach administracyjnych 
miasta Buk;

– powierzenie Zakładowi Gospodarki 
Komunalnej Spółka z o.o. z siedzibą w Buku 
wykonania zadań własnych Miasta i Gminy 
Buk w zakresie utrzymania porządku i czy-
stości na terenie Miasta i Gminy Buk.

Edyta Wasielewska

Z obrad sesji
W dniu 29 stycznia 2025 roku odbyła się IX sesja 
Rady Miasta i Gminy Buk.

Porządek sesji:
I. Sprawy organizacyjne.
1. Otwarcie IX sesji Rady Miasta i Gminy oraz stwierdzenie 

prawomocności obrad.
2. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.

II. Informacje. Sprawozdania.
1. Sprawozdanie z działalności Burmistrza Miasta i Gminy 

Buk między sesjami.

III. Rozpatrzenie projektów uchwał.
1. Miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego terenu 

położonego w Wielkiej Wsi przy ul. Bohaterów Bukowskich 
i ul. Folwarcznej – etap A.

2. Przyjęcie wieloletniego programu gospodarowania miesz-
kaniowym zasobem Miasta i Gminy Buk na lata 2025-2029.

3. Przyjęcie planu nadzoru nad żłobkami, klubami dziecię-
cymi oraz dziennymi opiekunami działającymi na terenie 
Miasta i Gminy Buk.

4. Realizacja programu „Asystent osobisty osoby z niepeł-
nosprawnością” dla Jednostek Samorządu Terytorialnego 
– edycja 2025.

5. Realizacja programu „Opieka wytchnieniowa” dla Jedno-
stek Samorządu Terytorialnego – edycja 2025.

6. Udzielenie pomocy finansowej w formie dotacji celowej 
Powiatowi Poznańskiemu na zadanie pn.: „Budowa dwu-
poziomego skrzyżowania na przejeździe kolejowym w cią-
gu drogi powiatowej nr 2497P Buk-Szewce- gr. Powiatu”.

7. Udzielenie pomocy finansowej w formie dotacji celowej 

Powiatowi Poznańskiemu na zadanie pn.: „Przebudowa 
drogi powiatowej 2498P w m. Dobra – dł. 0,25 km”.

8. Przyjęcie programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi 
oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Miasta 
i Gminy Buk na rok 2025.

9. Zasady na jakich przewodniczącemu organu wykonawcze-
go jednostki pomocniczej Miasta i Gminy Buk przysługiwać 
będzie dieta oraz zwrot kosztów podróży służbowej.

10. Powierzenie Zakładowi Gospodarki Komunalnej Spół-
ka z o.o. z siedzibą w Buku wykonania zadań własnych 
Miasta i Gminy Buk w zakresie prowadzenia schroniska 
dla zwierząt.

11. Powierzenie Zakładowi Gospodarki Komunalnej Spółka 
z o.o. z siedzibą w Buku wykonania zadań własnych Miasta 
i Gminy Buk w zakresie bieżącego i zimowego utrzymania 
dróg gminnych i wewnętrznych stanowiących własność 
Miasta i Gminy Buk oraz dróg powiatowych w granicach 
administracyjnych miasta Buk.

12.  Powierzenie Zakładowi Gospodarki Komunalnej Spółka 
z o.o. z siedzibą w Buku wykonania zadań własnych Miasta 
i Gminy Buk w zakresie utrzymania porządku i czystości 
na terenie Miasta i Gminy Buk.

13. Zmiana uchwały budżetowej Miasta i Gminy Buk na rok 
2025. 

14.  Zmiana Uchwały Nr VIII/63/2024 Rady Miasta i Gminy 
Buk z dnia 19 grudnia 2024r. w sprawie uchwalenia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Buk 
na lata 2025-2044.

IV. Interpelacje i zapytania.
V.   Oświadczenia radnych.
VI.  Wystąpienia osób niebędących radnymi.
VII.  Komunikaty.
VIII.  Zakończenie.

Zadania w trakcie realizacji,  
przetargi i dofinansowania

Podczas IX sesji Rady Miasta i Gminy Buk, która odbyła się 29 stycznia br. radni podjęli 
uchwały oraz przedstawili zapytania zgłaszane przez mieszkańców. Burmistrz MiG 
Buk Paweł Adam w swoim sprawozdaniu międzysesyjnym omówił zarówno zadania 
inwestycyjne w trakcie realizacji, jak też te planowane, związane między innymi 
z poprawą bezpieczeństwa użytkowników ruchu drogowego.

Prowadzący sesję przewodniczący Rady 
Miasta i Gminy Buk Andrzej Jankowski powitał 
Tomasza Plewę w nowej roli – wiceburmistrza 
Miasta i Gminy Buk.

Powołanie zastępcy burmistrza MiG Buk
Na wstępie swojego sprawozdania mię-

dzysesyjnego burmistrz poinformował, że 
z dniem 1 stycznia 2025 roku powołał Toma-
sza Plewę na stanowisko zastępcy burmistrza. 
Zdaniem Pawła Adama wieloletnie i bogate 
zaangażowanie Tomasza Plewy na rzecz gmi-
ny, jego doświadczenie zawodowe w struk-

turach samorządowych, czyni go właściwym 
kandydatem na nowe stanowisko i wsparcie 
urzędu, zarówno w zadaniach bieżących, jak 
też wieloletnich. Nowemu wiceburmistrzowi 
podziękował, że podjął się tego wyzwania 
i życzył powodzenia w realizacji powierzo-
nego zadania.

Inwestycje i przetargi
Burmistrz omówił zadania inwestycyjne 

w trakcie realizacji takie jak:
– budowa hali sportowej z częścią so-

cjalno-bytową i infrastrukturą towarzyszącą 
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w Dobieżynie – trwają prace związane z mon-
tażem pokrycia dachowego oraz prace wykoń-
czeniowe w części socjalnej. Przystąpiono do 
wykonania przyłączy zewnętrznych tj. wodo-
ciągowych, energetycznych i kanalizacyjnych. 
Dach powinien zostać przykryty w połowie 
lutego br. Planowany termin zakończenia eta-
pu I tj. stan surowy zamknięty – koniec lutego;

– przebudowa ul. Kwiatowej w Niepru-
szewie wraz z budową parkingu i drogi we-
wnętrznej – z powodu przewlekłości postę-
powań administracyjnych prowadzonych 
w Starostwie Powiatowym i ENEI oraz braku 
uregulowania własności nieruchomości stron 
postępowania, termin zakończenia inwesty-
cji został przedłużony – do końca marca br.;

– budowa ul. Ogrodowej w Wielkiej Wsi 
– dokonano odbioru technicznego robót, 
właściwym organom zgłoszono zakończe-
nie budowy i otrzymano pozwolenie na 
użytkowanie;

– przebudowa i remont wraz z renowacją 
budynku Urzędu MiG Buk, które dotyczą czę-
ści poddasza i dachu – trwają prace związane 
z przeprowadzką urzędników. Przygotowano 
obiekt do przekazania wykonawcy w celu wy-
konania robót. Wykonawca prac budowlanych 
powinien je rozpocząć w marcu br. Od począt-
ku stycznia przeprowadzono szereg działań 
związanych z uporządkowaniem strychu oraz 
zabezpieczeniem majątku promocyjnego, 
mienia w postaci sprzętu informatycznego, 
a także zasobów historycznych, które od lat 
były magazynowane na strychu. Nastąpiła 
przeprowadzka Referatu Administracyjnego 
Urzędu MiG Buk do tymczasowej siedziby 
w Miejsko-Gminnym Ośrodku Kultury, a Lo-
kalnej Grupy Działania „Źródło” do Wiejskiego 
Domu Kultury w Dobieżynie;

– budowa kanalizacji sanitarnej grawi-
tacyjno-tłocznej wraz z przepompownią 
ścieków – ul. Jarzębinowa w Dobieżynie – 
zakończono inwestycję. Sporządzono pro-
tokół usterkowy z odtworzenia pasa dro-
gowego – wykonawca w ramach gwarancji 
zobowiązany jest do naprawy nawierzchni 
do maja 2025 r.

Poprawa bezpieczeństwa 
użytkowników ruchu drogowego

Burmistrz wystosował pismo do wice-
marszałka Województwa Wielkopolskiego 
Wojciecha Jankowiaka w sprawie poprawy 
bezpieczeństwa na skrzyżowaniu drogi woje-
wódzkiej nr 306 z drogą powiatową nr 2496 
w kierunku Buku i Otusza, w miejscowości 
Wielka Wieś. Zwrócił uwagę, że to skrzyżowa-
nie – jego niekorzystna geometria i wielkość 
przy aktualnym sposobie organizacji ruchu 
generuje niebezpieczne sytuacje,  dochodzi 
do kolizji i wypadków, w tym ze skutkiem 
śmiertelnym. Rozwiązaniem optymalnym by-
łaby budowa ronda, które obecnie, pomijając 

kwestię kosztów, stanowi najskuteczniejszą 
metodę minimalizowania liczby zdarzeń nie-
bezpiecznych – przy jednoczesnym zachowa-
niu płynności ruchu. 

Burmistrz w swoimi piśmie przypomniał, 
że w minionych latach staraniami oraz nakła-
dami trzech jednostek: Województwa Wiel-
kopolskiego, Powiatu Poznańskiego, a także 
Miasta i Gminy Buk udało się przeprowadzić 
realizację analogicznej inwestycji – budowę 
ronda w rejonie ul. Grodziskiej, które skutecz-
nie wyeliminowało zdarzenia niebezpieczne 
w tym rejonie. W związku z tym zwrócił się 
z wnioskiem o umieszczenie kolejnego ronda 
w Wieloletniej Prognozie Finansowej Woje-
wództwa Wielkopolskiego.

Wynajęcie pomieszczeń Bukowianki 
dla OPS

Na okres 10 lat została zawarta umowa 
dotycząca wynajmu pomieszczeń Bukowianki 
przy ul. Dobieżyńskiej 1 w Buku na potrzeby 
Ośrodka Pomocy Społecznej. Obecnie trwają 
prace związane z przygotowaniem obiektu 
do użytku, a przekazanie obiektu planowane 
jest jeszcze w I połowie 2025 r.

Dostawa nowego samochodu ratowni-
czo-gaśniczego dla OSP Niepruszewo

Trwają prace przetargowe związane 
z dostawą fabrycznie nowego średniego sa-
mochodu ratowniczo-gaśniczego z napędem 
4x4 dla OSP Niepruszewo, który na ten cel 
otrzymał dofinansowanie unijne w wysokości 
1.333.033 zł, co stanowi 85% kosztów zada-
nia, wkład gminy: 400.000 zł. Pierwszy prze-
targ został unieważniony ze względu na kwotę 
oferty przekraczającą zaplanowane środki 
w budżecie. Zaplanowano kolejny przetarg.

Budowa dwupoziomowego 
skrzyżowania na przejeździe 
kolejowym – konsultacje społeczne

Zarząd Dróg Powiatowych w Poznaniu 
zwrócił się do Urzędu MiG Buk z wnioskiem 
o przeprowadzenie konsultacji społecznych 
dla koncepcji projektu budowy dwupoziomo-
wego skrzyżowania w ciągu drogi powiato-
wej Buk – Szewce. Na to zdanie gmina Buk 
zabezpieczyła w budżecie środki finansowe 
w wysokości 80 tys. zł, które zostaną przezna-
czone na opracowanie koncepcji umożliwia-
jącej podjęcie działań w zakresie pozyskania 
dofinansowania zewnętrznego. Opracowa-
nie tej koncepcji jest wymogiem formalnym 
w konkursie „Poprawa bezpieczeństwa na 
skrzyżowaniach kolejowo-drogowych, w tym 
ich przebudowa na skrzyżowania dwupo-
ziomowe” organizowanym przez PKP PLK. 

Koncepcja, będąca przedmiotem kon-
sultacji społecznych, zakłada zlikwidowanie 
obecnego przejazdu i budowę bezkolizyjnego 
skrzyżowania drogi powiatowej nr 2497P 

z linią kolejową – tunel bądź wiadukt drogowy. 
Nasza gmina wystosowała pismo do Zarządu 
Dróg Powiatowych w Poznaniu, w którym 
zostały przedstawione uwagi dotyczące 
poszczególnych działek, ale też całego układu 
drogowego: dróg wewnętrznych i gminnych. 
Burmistrz Paweł Adam stoi na stanowisku, że 
bardziej racjonalnym rozwiązaniem będzie 
budowa wiaduktu drogowego ze względu na 
to, że tunel drogowy podczas obfitych opadów 
może być zalewany. 

Zaproponowane konsultacje społeczne 
w kierunku wyeliminowania przejazdu ko-
lejowego z rogatkami spotkały się z pełną 
akceptacją mieszkańców Szewc, którzy sfor-
mułowali własną opinię i wysłali do władz 
powiatu.

Wirtualna strzelnica
System szkolno-treningowy wirtualnej 

strzelnicy w Branżowej Szkole I Stopnia 
w Buku został uruchomiony i 14 stycznia 
br. przeprowadzono szkolenie w zakresie 
jego użytkowania, w którym uczestniczyli 
wyznaczeni przez dyrektorów wszystkich 
szkół nauczyciele oraz przedstawiciele Klubu 
Żołnierzy Rezerwy LOK.

Wirtualna strzelnica będzie służyła mło-
dzieży szkolnej do realizacji zajęć z podstaw 
strzelania w ramach przedmiotu edukacja 
dla bezpieczeństwa, a także organizacjom 
pozarządowym, w tym proobronnym oraz 
wszystkim zainteresowanym nabyciem i do-
skonaleniem umiejętności strzeleckich.

Dofinansowania – wnioski aplikacyjne
Gmina złożyła wnioski o dofinansowania 

na zadania:
– „Termomodernizacja budynku Szkoły 

Podstawowej im. Bohaterów Bukowskich 
w Buku przy ul. Szkolnej 12” – wniosek 
w ramach Funduszy Europejskich dla Wlkp. 
2021-2027 o dofinansowanie w wysokości 
3.282.372 zł, całkowita wartość projektu: 
4.689.103 zł;

–  „Termomodernizacja budynku Przed-
szkola im. Krasnala Hałabały przy ul. Kpt. W. 
Wegnera 10 w Buku” – wniosek w ramach 
Funduszy Europejskich dla Wlkp. 2021-2027 
o dofinansowanie w wysokości 1.520.391 zł, 
całkowita wartość projektu: 2.171.988 zł;

– „Wdrożenia reformy planowania i zago-
spodarowania przestrzennego w gminie Buk” 
– wniosek w ramach Krajowego Planu Odbu-
dowy o dofinansowanie w wysokości 63.800 
zł, całkowita wartość projektu: 78.474 zł;

– „Program opieki nad zwierzętami 
bezdomnymi i zapobiegania bezdomności 
zwierząt oraz działania służące utrzymy-
waniu czystości na terenie Miasta i Gminy 
Buk na rok 2025” – wniosek w ramach pro-
jektu „Wielkopolska przyjazna zwierzętom” 
współfinansowanego z budżetu Województwa 
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Wielkopolskiego, wniosek o dofinansowanie 
w wysokości 5.000 zł, całkowita wartość pro-
jektu: 10.000 zł; 

–   „Poprawa atrakcyjności terenów oraz 
aktywizacja społeczności lokalnej na obszarze 
Lokalnej Grupy Działania „Źródło” – wniosek 
w ramach Programu Fundusze Europejskie 
dla Wielkopolski na lata 2021-2027, wniosek 
o dofinansowanie w wysokości 467.428 zł, 
całkowita wartość projektu: 519 365 zł. 

Zakład Gospodarki Komunalnej złożył 
wnioski o dofinansowanie:

– inwestycji wodno-kanalizacyjnych poza 
aglomeracją Buk w ramach programu Krajowy 
Plan Odbudowy, wniosek o dofinansowanie 
w wysokości 5 mln zł, całkowita wartość pro-
jektu: około 6 mln zł. Planowane inwestycje 
w tym zakresie: budowa sieci kanalizacji sani-
tarnej z przyłączami w Kalwach, budowa sieci 
wodociągowej z przyłączami w Kalwach, bu-
dowa sieci wodociągowej wraz z przyłączami 
w Wielkiej Wsi – ul. Tęczowa i Jasna, budowa 
rurociągu do odprowadzania wód popłucz-
nych – rurociąg kanalizacyjny w Kalwach oraz 
w Więckowicach (gmina Dopiewo), realizacja 
programu „Woda w życiu jest potrzebna”.

– „Rozbudowa i modernizacja infrastruk-
tury wodociągowo-kanalizacyjnej na terenie 
aglomeracji Buk” w ramach Programu Regio-
nalnego Fundusze Europejskie dla Wielko-
polski 2021-2027, wniosek o dofinansowa-
nie w wysokości około 13 mln zł, całkowita 
wartość projektu: około 23 mln zł. Planowane 
inwestycje: m.in. rozbudowa oczyszczalni 
ścieków w Wielkiej Wsi, rozbudowa Stacji 
Uzdatniania Wody wraz z infrastrukturą to-
warzyszącą  w Dobieżynie, budowa studni 
numer 10 w Buku, budowa sieci wodocią-
gowej w Dobieżynie – ul. Jarzębinowa, zakup 
specjalnego samochodu przeznaczonego do 
czyszczenia kanalizacji WUKO.

Powierzenie ZGK zadań własnych gminy
Burmistrz poinformował, że Spółka ZGK 

wykonywać będzie prace zgodnie ze zlecenia-
mi stałymi od UMiG Buk przez okres dwóch 
miesięcy: styczeń i luty 2025 r. w zakresie:

– porządkowania koszy ulicznych, me-
chanicznego zamiatania dróg z terenu MiG 
Buk oraz obsługi placu targowego; 

– wyłapywania bezdomnych zwierząt 
z terenu MiG Buk, sprawowania opieki nad 
nimi w schronisku dla bezdomnych zwierząt;

– zimowego utrzymanie dróg i ulic oraz 
parkingów w sezonie zimowym 2024/2025 
na terenie MiG Buk.

Kontrola WIOŚ
W Urzędzie MiG Buk zakończyła się kon-

trola przeprowadzona przez Wielkopolskiego 
Wojewódzkiego Inspektora Ochrony Środo-
wiska w zakresie realizacji obowiązków do-
tyczących gospodarowania nieczystościami 

ciekłymi na terenie gminy. Działania objęły 
kontrolę rzetelności sporządzania sprawoz-
dania dotyczącego gospodarowania nieczy-
stościami ciekłymi za rok 2023 oraz analizę 
protokołów z kontroli mieszkańców gminy 
w zakresie wywozu nieczystości ciekłych ze 
zbiorników bezodpływowych lub przydomo-
wych oczyszczalni ścieków przeprowadzo-
nych przez pracowników Urzędu MiG Buk. 

Ochrona Jeziora Niepruszewskiego – 
pisma

W związku z opinią w sprawie ochrony 
Jeziora Niepruszewskiego przed stosowaniem 
nawozów m.in. obornika, gnojówki, gnojo-
wicy na gruntach przylegających do jeziora 
Niepruszewskiego, wójt Gminy Dopiewo oraz 
burmistrz Miasta i Gminy Buk zwrócili się 
z prośbą do Minister Klimatu i Środowiska, 
Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi, Wojewo-
dy Wielkopolskiej i Starosty Poznańskiego 
o wskazanie organu kompetentnego do wy-
dania zakazu stosowania nawozów i produk-
tów pofermentacyjnych oraz poinformowania 
właścicieli o braku możliwości ich stosowania. 

–  Po otrzymaniu odpowiedzi od Woje-
wody Wielkopolskiej w przedmiocie sprawy, 
odbędzie się spotkanie przy udziale wójta 
Gminy Dopiewo w zakresie omówienia dalszej 
współpracy i podjęcia stosownych działań 
w celu ochrony jeziora Niepruszewskiego – 
mówił burmistrz Paweł Adam. 

Przetarg na odbiór 
i zagospodarowanie odpadów

W naszej gminie, z dn. 01.01.br. zmieniła 
się firma wykonawcza zajmująca się odbiorem 
odpadów komunalnych od właścicieli nieru-
chomości – stąd czasami mogą się pojawić 
problemy z odbiorem. Związek Międzygminny 
„SELEKT” na bieżąco monitoruje sytuację, ale 
też daje nowym firmom czas – 2 miesiące 
na zapoznanie się z topografią terenu każdej 
z gmin. Przy jakichkolwiek problemach z firmą 
odbierającą odpady, mieszkańcy proszeni są 
o niezwłoczne przekazywanie tych informacji 
do urzędu.

Nowa frakcja odpadów 
Od 1 stycznia br.  wszedł w życie nowy 

ustawowy obowiązek segregacji odpadów 
tekstylnych i odzieży. Nie tylko odzież, ale też 
i tekstylia domowe (np. buty, plecaki, przeście-
radła, ręczniki) mają być segregowane jako 
osobna frakcja odpadów. Tego typu odpady 
należy oddać bezpośrednio do Punktu Selek-
tywnego Zbierania Odpadów Komunalnych 
przy ZGK w Buku. 

Rekrutacja do placówek opiekuńczych 
i szkolnych

Burmistrz wydał zarządzenia, na podsta-
wie których zostały ustalone terminy prze-

prowadzania postępowania rekrutacyjnego 
i postępowania uzupełniającego do: publicz-
nych przedszkoli, oddziałów przedszkolnych 
w publicznych szkołach podstawowych; klas 
pierwszych szkół podstawowych; oddziałów 
dwujęzycznych w Szkołach Podstawowych 
w Buku oraz Niepruszewie.

Grant z Fundacji LOTTO
Z Fundacji LOTTO im. Haliny Konopackiej 

gmina otrzymała grant w wysokości 10.000 
zł na projekt „Dzieci dwujęzyczne w Mie-
ście i Gminie Buk”, przy wkładzie własnym 
gminy: 930 zł. Środki zostaną przeznaczone 
na zakup materiałów dla nauczycieli wraz 
z pacynkami. 

Kontrola w Przedszkolu  
„Złoty Kogucik”

W Przedszkolu  „Złoty Kogucik” w Nie-
pruszewie odbyła się kontrola doraźna, której 
celem było ustalenie, czy dotacja podmioto-
wa, otrzymana przez przedszkole w 2023 
r. z budżetu MiG Buk została wydatkowana 
zgodnie z jej przeznaczeniem. W wyniku 
kontroli organ dotujący, czyli Urząd MiG Buk, 
wystąpił o zwrot części dotacji udzielonej na 
prowadzenie przedszkola za rok 2023 wraz 
z odsetkami.

Konkursy NGO
Zostały ogłoszone konkursy dla organi-

zacji pozarządowych na wspieranie realizacji 
zadań publicznych w 2025 roku w zakresie: 
kultury, sztuki, ochrony dóbr kultury i dzie-
dzictwa narodowego; wspierania i upo-
wszechniania kultury fizycznej; turystyki 
i krajoznawstwa oraz działalności na rzecz 
dzieci i młodzieży, w tym wypoczynku dzieci 
i młodzieży; podtrzymywania i upowszech-
niania tradycji narodowych, pielęgnowania 
polskości oraz rozwoju świadomości naro-
dowej, obywatelskiej i kulturowej.

Rozstrzygnięto konkurs dla NGO w za-
kresie ochrony i promocji zdrowia. Dotacje 
otrzymały:

– Bukowskie Towarzystwo AMAZONKI 
na „Działajmy Razem! Amazonki dla Gminy 
Buk na 2025 rok”, dotacja w kwocie 34.000 zł;

– Stowarzyszenie Bukowskie Mamy na 
„Zadbaj o siebie! Profilaktyka ginekologicz-
no-onkologiczna”, dotacja w kwocie 9250 zł;

– Fundacja AKME na „Świadczenie usług 
psychologicznych i psychiatrycznych dla 
mieszkańców Gminy Buk”, dotacja w kwo-
cie 20.000 zł.

Osteoporoza
W ramach „Programu profilaktyki i wcze-

snego wykrywania osteoporozy w gminie 
Buk” w dn. 12.02. br. odbędzie się kolejne 
bezpłatne badanie w tym zakresie. Mogą 
z niego skorzystać kobiety 65+, mężczyźni 
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75+ oraz kobiety między 40 a 65 rokiem życia 
z dodatkowym czynnikiem ryzyka złamania 
kości.

Zaproszenia i podziękowania
Burmistrz zaprosił na Powiatowe Kolędo-

wanie, które odbędzie się 2 lutego br., w Sank-
tuarium Matki Bożej Bukowskiej Literackiej 
w Buku. Jest to już XXIII edycja tego wyda-
rzenia, które organizowane jest z inicjatywy 
starosty poznańskiego Jana Grabkowskiego 
i burmistrza MiG Buk Pawła Adama. 

Burmistrz podziękował swoim współpra-
cownikom za organizację Koncertu Noworocz-
nego, podczas którego wystąpił Królewski 
Balet Klasyczny. Słowa podziękowania skie-
rował też do Sztabu WOŚP ZHP Buk i wszyst-
kich zaangażowanych w organizację 33. Fi-
nału Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy 
w Buku – jak też darczyńcom i mieszkańcom, 
którzy wsparli tę cenną inicjatywę. 

Pożar w budynkach mieszkalnych
W ostatnim czasie doszło do dwóch poża-

rów budynków mieszkalnych w naszej gminie. 
24 stycznia w budynku w Szewcach doszło 
do zapalenia się sadzy w przewodzie komi-
nowym. W jego wyniku doszło do pęknięcia 
przewodu kominowego i wydostania się ognia 
na poddasze, co doprowadziło do częściowego 
spalenia konstrukcji dachu. 

26 stycznia wybuchł też pożar w jednym 
z lokali mieszkalnych przy ul. Dobieżyńskiej 
w Buku. Częściowemu spaleniu uległo wy-
posażenie lokalu. Wskutek wydobywania się 
toksycznych gazów, lokator tego mieszkania 
stracił przytomność. Pożar został zauważony 
przez jednego z sąsiadów, który przy użyciu 
podręcznego sprzętu gaśniczego przystąpił 
do gaszenia ognia. Osobą, która uratowała 
poszkodowanego w pożarze, narażając swo-
je życie, był Marian Wachowiak, pracownik 
ZGK Buk. – Panu Marianowi składam wyrazy 
najwyższego uznania za bohaterstwo i umie-
jętność radzenia sobie w sytuacji zagrożenia, 

a naszym druhom strażakom dziękuję za 
niezawodną pomoc i zaangażowanie – po-
wiedział burmistrz.

Kolejne punkty sesji
W kolejnym punkcie sesji „rozpatrzenie 

projektów uchwał” zostały przyjęte wszystkie 
projekty uchwał, które omówiono i zaakcep-
towano na wspólnym posiedzeniu Komisji 
Budżetu i Oświaty oraz Komisji Rolnictwa, 
Ochrony Środowiska i Spraw Socjalnych Rady 
MiG Buk w dn. 22.01.br.

W ramach „interpelacji i zapytań” radni 
przedstawili sprawy zgłaszane przez miesz-
kańców, które dotyczyły między innymi 
zwiększenia dotacji dla Fundacji Akme, umo-
wy z wykonawcą zajmującym się przebudową 
ul. Kwiatowej w Niepruszewie, wydłużenia 
czasu oświetlenia przy ul. Kwiatowej, stanu 
prac związanych z budową hali sportowej 
w Dobieżynie, budowy chodnika na ul. Stę-
szewskiej, możliwości zakupu drabiny stra-
żackiej na potrzeby OSP, problemów z płotem 
mieszkańców przy ul. Grodziskiej.

Podczas IX sesji Rady Miasta i Gminy 
Buk zostały przyjęte projekty uchwał 
dotyczące:

– miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego terenu położonego w Wiel-
kiej Wsi przy ul. Bohaterów Bukowskich i ul. 
Folwarcznej – etap A;

– przyjęcia wieloletniego programu gospo-
darowania mieszkaniowym zasobem Miasta 
i Gminy Buk na lata 2025-2029;

– przyjęcia planu nadzoru nad żłobkami, 
klubami dziecięcymi oraz dziennymi opieku-
nami działającymi na terenie Miasta i Gminy 
Buk;

– realizacji programu „Asystent osobisty 
osoby z niepełnosprawnością” dla Jednostek 
Samorządu Terytorialnego – edycja 2025;

– realizacji programu „Opieka wytchnie-
niowa” dla Jednostek Samorządu Terytorial-
nego – edycja 2025;

– udzielenia pomocy finansowej w for-
mie dotacji celowej Powiatowi Poznańskiemu 
na zadanie pn.: „Budowa dwupoziomowego 
skrzyżowania na przejeździe kolejowym 
w ciągu drogi powiatowej nr 2497P Buk-
-Szewce – gr. Powiatu”;

– udzielenie pomocy finansowej w formie 
dotacji celowej Powiatowi Poznańskiemu na 
zadanie pn.: „Przebudowa drogi powiatowej 
2498P w m. Dobra – dł. 0,25 km”;

– przyjęcia programu opieki nad zwie-
rzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bez-
domności zwierząt na terenie Miasta i Gminy 
Buk na rok 2025;

– zasad na jakich przewodniczącemu or-
ganu wykonawczego jednostki pomocniczej 
Miasta i Gminy Buk przysługiwać będzie dieta 
oraz zwrot kosztów podróży służbowej;

– powierzenia Zakładowi Gospodarki 
Komunalnej Spółka z o.o. z siedzibą w Buku 
wykonania zadań własnych Miasta i Gminy 
Buk w zakresie prowadzenia schroniska dla 
zwierząt;

– powierzenia Zakładowi Gospodarki Ko-
munalnej Spółka z o.o. z siedzibą w Buku wy-
konania zadań własnych Miasta i Gminy Buk 
w zakresie bieżącego i zimowego utrzymania 
dróg gminnych i wewnętrznych stanowiących 
własność Miasta i Gminy Buk oraz dróg po-
wiatowych w granicach administracyjnych 
miasta Buk;

–  powierzenie Zakładowi Gospodarki 
Komunalnej Spółka z o.o. z siedzibą w Buku 
wykonania zadań własnych Miasta i Gminy 
Buk w zakresie utrzymania porządku i czy-
stości na terenie Miasta i Gminy Buk;

– zmiany uchwały budżetowej Miasta 
i Gminy Buk na rok 2025; 

– zmiany Uchwały Nr VIII/63/2024 Rady 
Miasta i Gminy Buk z dnia 19 grudnia 2024r. 
w sprawie uchwalenia Wieloletniej Progno-
zy Finansowej Miasta i Gminy Buk na lata 
2025-2044.

Edyta Wasielewska

Szanowni Mieszkańcy!
Zostawcie swoje podatki w gminie Buk! 
Z takim apelem zwracam się do Państwa.

Z końcem kwietnia 2025 roku upływa 
termin składania zeznań podatkowych 

za 2024 rok. Złożenie PIT-u to obowią-
zek każdego mieszkańca. Wskazując 
w deklaracji podatkowej faktyczne 
miejsce zamieszkania, przyczyniacie 
się Państwo do wspierania lokalnego 
budżetu, dzięki czemu każda gminna 
inwestycja zawiera też Waszą cegieł-
kę. Bardzo proszę, pamiętajcie o tym, 
że wystarczy, aby w rocznym zeznaniu 

podatkowym wpisać miejsce faktyczne-
go zamieszkania (nie zameldowania).

Jeżeli gmina Buk jest miejscem, gdzie 
faktycznie Państwo mieszkacie, gdzie uczą 

się Wasze dzieci lub chodzą do przedszko-
la lub żłobka, gdzie spędzacie swój wolny 
czas w instytucjach kulturalnych czy spor-
towych, a przy tym chcecie żyć coraz lepiej, 
wygodniej i bezpieczniej, namawiam, aby 
rozliczyć PIT w swojej gminie. W ten spo-
sób można przekazać część podatku na jej 
rozwój, a pieniądze mieszkańców wracają 
w postaci nowych inwestycji.

Apeluję do Mieszkańców: 
Rozliczaj swój PIT w gminie,  

każda złotówka ma znaczenie!

Paweł Adam 
Burmistrz Miasta i Gminy Buk
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Szkolenie w zakresie cyfrowej 
transformacji edukacji

W ramach programu „Cyfrowy rozwój oświaty w JST”, w którym uczestniczy 51 samorządów, 
w tym też gmina Buk,  odbyło się kolejne szkolenie – III zjazd pilotażu dla JST.

W trakcie szkolenia przedstawiona 
została Zintegrowana Platforma 
Edukacyjna, omówiono zasady 

pozyskiwania środków na rozwój cyfrowy 
oświaty, narzędzia informatyczne uspraw-
niające centralne zarządzanie oświatą, 

zarządzanie zmianą, jakościowy rozwój 
organizacji w ujęciu systemowym.

Jednym z podjętych tematów była też 
„Polityka cyfrowej transformacji edukacji” – 
ustawa, która 17 września 2024 roku została 
przyjęta przez Sejm. Dokument obejmuje 

najważniejsze obszary wymagające dzia-
łań i interwencji, takie jak ewaluacja stanu 
edukacji cyfrowej oraz wykorzystania tech-
nologii edukacyjnej przez uczniów; zmia-
na obowiązującej podstawy programowej 
wychowania przedszkolnego i kształcenia 
ogólnego; nowe technologie, w tym sztuczna 
inteligencja w szkole; metody kształcenia, 
dydaktyka cyfrowa, cyfrowe zasoby dydak-
tyczne; kształcenie i doskonalenie nauczycie-
li; wyposażenie uczniów, nauczycieli i szkół; 
kształcenie cyfrowych specjalistów; cyfrowe 
bezpieczeństwo; zmiana organizacji pracy 
szkoły; wsparcie nauczycieli i szkół w pro-
cesie cyfrowej transformacji.

W szkoleniu, które odbyło się 16 i 17 
stycznia br. w Warszawie wzięły udział osoby 
zaangażowane w realizację projektu w na-
szej gminie: przedstawiciele urzędu MiG 
Buk oraz placówek oświatowych. 

Program „Cyfrowy rozwój oświaty 
w JST” współfinansowany jest przez Unię 
Europejską, w ramach Programu Fundusze 
Europejskie dla Rozwoju Społecznego 
2021–2024.

Program profilaktyki i wczesnego 
wykrywania osteoporozy 

Miasto i Gmina Buk realizuje program zdrowotny „Program profilaktyki i wczesnego 
wykrywania osteoporozy w gminie Buk”. W ubiegłym roku osteobus stanął w Buku 
przed Ośrodkiem Sportu i Rekreacji czterokrotnie, przebadano łącznie 291 osób 
z terenu naszej gminy, z czego aż u 47 z nich udało się skutecznie zdiagnozować 
chorobę. Kolejny termin przyjazdu osteobusu wyznaczony został na 12 lutego br.

Program skierowany jest do kobiet w wie-
ku co najmniej 65 lat, kobiet w wieku 
40-65 lat z co najmniej jednym dodat-

kowym czynnikiem ryzyka złamania oste-
oporotycznego (np. wcześniejsze złamania, 
przyjmowanie leków sterydowych, choroby 

tarczycy, obciążenie genetyczne i wiele in-
nych) oraz do mężczyzn w wieku co naj-
mniej 75 lat. W związku z przebadaniem 
jak do tej pory dużej ilości kobiet, w tym 
roku oprócz kobiet zapraszamy szczególnie 
mężczyzn 75+.

Badania dla pacjentów są bezpłat-
ne i bezbolesne, a pozwalają na wczesne 
zdiagnozowanie osteoporozy. Nie trzeba 
nigdzie dojeżdżać – sprzęt przyjeżdża do 
nas w osteobusie.

Program finansowany jest w 80% z do-
finansowania pozyskanego z Ministerstwa 
Zdrowia (subfundusz rozwoju profilaktyki) 
w kwocie 250.000 zł oraz w 20% ze środków 
budżetu Miasta i Gminy Buk – w kwocie 
62.500 zł.

Realizatorem programu jest Hospital 
Investment Group Diagnostyka Sp. z o.o. 
z siedzibą w Poznaniu, który wyłoniony 
został w drodze otwartego konkursu ofert 
i prowadzi działania w zakresie profilaktyki 
osteoporozy dla mieszkańców gminy Buk 
do końca 2025 roku.

Grant na „Dzieci dwujęzyczne 
w Mieście i Gminie Buk”

Miasto i Gmina Buk otrzymało grant w wysokości 
10.000 złotych na wsparcie projektu „Dzieci dwu-
języczne w Mieście i Gminie Buk”, który od 2023 

roku realizowany jest w naszej gminie i obejmuje dzieci 
ze żłobka, przedszkola oraz uczniów klas pierwszych i drugich szkół 
podstawowych. Celem inicjatywy jest promowanie dwujęzyczności 

z językiem angielskim dzieci w wieku wczesnoszkolnym poprzez 
wprowadzenie atrakcyjnych działań edukacyjnych oraz materiałów 

w języku polskim i angielskim. Głównym rezultatem 
projektu będzie stworzenie przyjaznego środowiska, 
w którym dzieci będą miały możliwość rozwijania 
umiejętności komunikacji w dwóch językach od naj-
młodszych lat. 

Dofinansowanie zostało przyznane przez Funda-
cję LOTTO im. Haliny Konopackiej i zostanie prze-

znaczone na zakup materiałów dla nauczycieli wraz z pacynkami 
na potrzeby projektu.
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Nowy Rok z bukowskim biznesem
– Naszym lokalnym przedsiębiorcom, właścicielom firm małych i dużych życzę, aby 
2025 był rokiem szczególnym. Abyście mogli pomyślnie się rozwijać i realizować 
wszystkie zaplanowane zamierzenia służące rozwojowi firm – mówił burmistrz Miasta 
i Gminy Buk Paweł Adam podczas Noworocznego Spotkania, które odbyło się 13 lutego 
w restauracji Melodia. 

Przy muzyce i symbolicznym poczęstun-
ku rozpoczął się kolejny rok współpra-
cy samorządu gminnego z bukowskim 

biznesem. Trudne warunki na drogach spo-
wodowane nagłym atakiem zimy, podob-
nie jak trwające w Poznaniu targi BUDMA, 
utrudniły lub wręcz uniemożliwiły dojazd 
na spotkanie. 

Aby wprowadzić gości w odpowiedni 
nastrój prowadząca Noworoczne Spotkanie 
Izabela Dachtera-Walędziak zaprosiła na mi-
nirecital naszych sąsiadów, a raczej sąsiadek, 
czyli Opalenickiej Grupy Wokalnej, działają-

cej pod dyrekcją doskonale znanego w Buku 
dyrygenta i chórmistrza Leszka Górki, pro-
wadzącego Zespół Kameralny Amici Canti. 
Grupa z Opalenicy wystąpiła ze specjalnie 
przygotowanym na tę okazję repertuarem 
stricte beatbitowym i przebojami głównie 
polskich artystów. Zaprezentowano same 
evergreeny, wszystkie autorsko aranżowane 
przez Leszka Górkę takie jak na przykład 
„Ciągle pada”, „Nie pukaj do moich drzwi”, 
„Sing sing”, a na bis „Cykady na Cykladach”. 
To była prawdziwa muzyczno-wokalna uczta.

Burmistrz serdeczne podziękował nie tylko za przyjęcie zaproszenia na Noworocz-
ne Spotkanie, ale w pierwszej kolejności za 
to, co lokalne firmy czynią na rzecz gminy 
Buk. – Jako gmina mamy ograniczone moż-
liwości wsparcia lokalnych przedsiębior-
ców. Jednak ostatnio coraz więcej mówi się 
o przedsiębiorcach i ich roli w życiu gospo-
darczym, chociażby w kontekście deregulacji. 
Pakiet ustaw i przepisów ma ułatwić firmom 
codzienne funkcjonowanie i mam nadzieję, 
że nie są to tylko przedwyborcze obietnice, 
ale zdecydowane działania zostaną w końcu 
wprowadzone. 

Firmy, które chciałyby zaprezentować 
się na Bukowskich Spotkaniach Biznesu 
prosimy o kontakt e-mailowy pod adresem: 
biznes@buk.gmina.pl lub telefoniczny pod 
numerem: 61 888 44 13.

Edyta Wasielewska
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Panie Marianie, dziękujemy
Marian Wachowiak uratował życie poszkodowanemu w pożarze sąsiadowi. Nie 
zastanawiając się ani przez chwilę, przy użyciu podręcznego sprzętu gaśniczego, 
przystąpił do gaszenia ognia i skutecznej akcji ratunkowej. – Panu Marianowi składam 
wyrazy najwyższego uznania za bohaterstwo i umiejętność radzenia sobie w sytuacji 
zagrożenia. Z całego serca, w imieniu całej naszej społeczności, dziękuję – powiedział 
burmistrz Miasta i Gminy Buk Paweł Adam, wręczając list gratulacyjny podczas 
spotkania w Urzędzie MiG Buk.

Do zdarzenia, kiedy wybuchł pożar 
w jednym z lokali mieszkalnych przy 
ulicy Dobieżyńskiej w Buku, doszło 

26 stycznia. Wskutek wydobywania się 
toksycznych gazów mieszkaniec stracił 
przytomność, ale na całe szczęście pożar 
został zauważony przez jednego z sąsia-
dów. Właśnie Marian Wachowiak, narażając 
swoje życie, wyciągnął poszkodowanego 
z mieszkania oraz dzięki jego działaniom 
budynek uratowano przed zniszczeniem. 
Zanim przyjechała jednostka OSP pożar zo-

stał ugaszony, a sąsiad przeżył. Żeby choć 
w części podziękować panu Marianowi za to, 
co zrobił dla innych, gmina zużyty podręczny 
sprzęt gaśniczy wymieni na nowy.

Podczas spotkania, które odbyło się 3 
lutego w Urzędzie MiG Buk naszemu bohate-
rowi wyrazy uznania i podziękowania złożyli 
też wiceburmistrz MiG Buk Tomasz Plewa, 
komendant Miejsko-Gminnego Związku 
OSP w Buku Jerzy Mrówka, prezes Zarządu 
OSP w Buku Rafał Ratajczak. Życzyli dużo 
zdrowia i by taka sytuacja już nigdy się nie 

powtórzyła. Dopytywano też o szczegóły 
całego wydarzenia. Pan Marian opowiadał 
o chwilach, kiedy zorientował się, że coś 
niebezpiecznego dzieje się w sąsiedztwie; 
udało się zlokalizować pożar, w czym pomógł 
mu jego syn i nie było już ani chwili, żeby 
się zastanawiać – od razu należało działać. 
– Na całe szczęście miałem gaśnicę 6-kilo-
gramową i to nas uratowało – opowiadał 
bohater, który doskonale wiedział, jak się 
zachować w tak niebezpiecznej sytuacji. 
Przeszedł szkolenia w zakresie ochrony 
przeciwpożarowej, ma na swoim koncie 
służbę wojskową w straży pożarnej. 

Marian Wachowiak pochodzi z Obrzycka, 
ale prawie całe swoje życie związał z Bukiem. 
W Zakładzie Gospodarki Komunalnej pracuje 
od 1992 roku – najpierw jako maszynista 
stacji pomp, obecnie jako operator sieci stacji 
uzdatniania wody. Można powiedzieć, że 
w wodociągach jest od początku ich istnienia 
i zna całą magistralę jak własną kieszeń. 
Przeszedł wcześniej z Przedsiębiorstwa Wo-
dociągów i Energetyki Cieplnej z siedzibą 
w Buku, pracował też jednocześnie w Wo-
jewódzkim Przedsiębiorstwie Wodociągów 
i Kanalizacji Poznań – zakład w Nowym To-
myślu jako maszynista stacji pomp i stąd 
stanowisko pracy w Stacji Uzdatniania Wody 
w Buku znajdującej się przy ulicy Dobie-
żyńskiej (wieża SUW). Mógłby już przejść 
na emeryturę, ale jeszcze o tym nie myśli.  

– To sumienny pracownik, który zawsze 
dobrze wykonuje swoją pracę. Wiele wniósł 
do Spółki i stał się nauczycielem dla młode-
go pokolenia pracowników – mówi prezes 
Zarządu ZGK Tomasz Stawicki, który podzię-
kował panu Marianowi za ten bohaterski 
czyn i przyznał nagrodą pieniężną. 

Edyta Wasielewska

Terminy naborów wniosków organizowanych 
przez LGD Źródło w 2025 roku

W styczniu 2024 roku rozpoczęła się 
nowa perspektywa finansowa fun-
duszy UE. Wszystkie lokalne grupy 

działania z województwa wielkopolskiego 
podpisały umowy ramowe. Działająca na 
naszym obszarze od 2010 roku LGD „Źró-
dło” pozyskała dla gmin: Buk, Dopiewo, Stę-
szew i Komorniki ponad 5 mln. EUR. Nowa 
perspektywa jest w całym województwie 
wielofunduszowa. Oznacza to, że środki, 
które można pozyskać z LGD pochodzą nie 
tylko, jak dotychczas, z Programu Rolnego 
(obecnie Planu Strategicznego dla Wspólnej 
Polityki Rolnej), ale również z Europejskie-
go Funduszu Społecznego+ i Europejskiego 

Funduszu Rozwoju Regionalnego.
W roku 2024 LGD ogłosiło 2 nabory 

wniosków. W terminie od 14 listopada 
2024 do 28 listopada 2024 z Europejskie-
go Funduszu Społecznego + na poddziała-
nie 09.06„Aktywizacja społeczna…” , oraz 
w terminie od 12 listopada 2024 do 29 
listopada 2024 z Europejskiego Funduszu 
Rozwoju Regionalnego na działania z zakre-
su „Dziedzictwa lokalnego” oraz „Zielonej 
infrastruktury”.

Łącznie rozdysponowano środki w wy-
sokości: 3 938 034,49 zł.

Obecnie biuro LGD uzgadnia z Zarządem 
Województwa Wielkopolskiego regulaminy 

dla kolejnych naborów wniosków. Na rok 
2025 zgodnie z harmonogramem zaplano-
wano:
1. Nabór z EFS+ poddziałanie 09.02 Edu-

kacja: wnioskodawcą mogą być tutaj 
Jednostki Sektora Finansów Publicz-
nych oraz inne podmioty prowadzące 
publiczne placówki oświatowe, budżet 
w ramach naboru wynosi: 597 731,00 
EUR , a planowany termin przyjmowania 
wniosków: marzec 2025.

2. Nabór z PS WPR na Poprawę dostępu 
do małej infrastruktury, gdzie wnio-
ski mogą składać wyłącznie Jednostki 
Sektora Finansów Publicznych, budżet 
to 700 000 EUR, a planowany termin 
naboru marzec/kwiecień 2025.

3. Nabór z PS WPR na Rozwijanie działal-
ności gospodarczej. Wnioski mogą skła-
dać funkcjonujące od co najmniej 365 dni 
mikro i małe przedsiębiorstwa, mające 
siedzibę na terenie LGD. Wnioskować 
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można o refundację 65% kosztów ponie-
sionych po złożeniu wniosku. Wysokość 
pomocy wynosi od 50 000 zł do 500 000 
zł. Limit dla tegorocznego konkursu to: 
300 000 EUR, a nabór zaplanowano na 
kwiecień/maj 2025.

4. Nabór z PS WPR na Podejmowanie 
działalności gospodarczej. Wsparcie 
kierowane jest do mieszkańców z tere-
nu LGD, którzy w okresie roku poprze-
dzającego dzień złożenia wniosku nie 
prowadzili działalności gospodarczej. 
W ramach dofinansowania możliwa jest 

refundacja 65% poniesionych kosztów  
(po złożeniu wniosku)  w przedziale 
50 000 zł – 150 000 zł. Nabór zapla-
nowano na maj 2025, jego budżet to 
200 000 EUR.

W przypadku wniosków na przedsiębior-
czość możliwość ubiegania się o środki mają 
wyłącznie posiadacze numeru producenta 
nadawanego przez Agencje Restrukturyzacji 
i Modernizacji Rolnictwa.  Można go uzyskać 
w biurze powiatowym ARIMR (więcej infor-
macji na stronie LGD).

Szczegółowe informacje (w tym har-
monogram wniosków) zamieszczone są 
na stronie www.lgdzrodlo.pl. 

Zachęcamy również do kontaktu z pra-
cownikami biura pod numerami telefonów: 
601 452 373, 735 043 432 lub 663 518 833.

Dodatkowo informujemy, że biuro LGD 
ma nową tymczasową lokalizację: 

 » Dom Kultury w Dobieżynie,  
ul. Powstańców Wielkopolskich 47.  

Pomagając innym, 
pomagamy sobie

Bukowskie Towarzystwo Amazonki po-
wstało we wrześniu 2003 r. Początkowo 
skupiało tylko osoby, które zachorowały 

na raka piersi. Obecnie naszym członkiem 
może zostać każdy, kogo dotknęła choroba 
nowotworowa. W ubiegłym roku prezesem 
Towarzystwa została Małgosia Gałęcka.

Zachęcamy: przyjdź do nas! W grupie ła-
twiej pokonać trudności, a „wyj-
ście z domu”, przerwanie izolacji, 
bierności i separacji społecznej 
pomoże w zaakceptowaniu sie-
bie. Zapraszamy!

Spotykamy się w każdy 
czwartek o godz. 15.00 w Miej-
sko-Gminnym Ośrodku Kultu-
ry przy ul. Dobieżyńskiej 27 
w Buku. Podczas spotkań prowa-
dzona jest rehabilitacja, która dla 
nas jest najważniejsza. Masaże 
wykonywane przez pana Macieja 
Rychlika usprawniają nasze ręce.

Działania, które jako Towa-
rzystwo podjęliśmy w ubiegłym 

roku, miały na celu poprawę jakości życia 
poprzez różne formy:

 » z okazji Dnia Kobiet wyjechaliśmy do 
poznańskiej Palmiarni, gdzie wśród eg-
zotycznych roślin i bardzo kolorowych, 
różnorodnych ryb miło upłynął nam czas,

 » na przełomie maja i czerwca spędziliśmy 
miło czas na 7-dniowym turnusie reha-
bilitacyjny nad morzem, a konkretnie 
w Dziwnówku. Nadmorskie powietrze, 
rehabilitacja w basenie, spacery pozwo-
liły nam zadbać o kondycję ciała i duszy,

 » uczestniczyłyśmy w warsztatach flo-

rystycznych – świetna forma terapii 
manualnej,

 » we wrześniu wzięłyśmy udział w Gmin-
nych Dożynkach i XIII Wielkiej Otuskiej, 
gdzie propagowałyśmy profilaktykę raka 
piersi. Na fantomie piersi każdy mógł 
prawidłowo ją zbadać,

 » rok został zakończyliśmy wspólną wigilią 
w restauracji Parkowa. 
26 stycznia 2025 r. po raz pierwszy wzię-

liśmy udział w finale WOŚP. Było to dla nas 
fantastyczne doświadczenie. Doskonale ro-
zumiemy, jak ważne jest wsparcie w choro-
bach onkologicznych.

Wszystkie nasze działania są odnotowy-
wane i dokumentowane zdję-
ciami w kronice, którą bardzo 
skrupulatnie prowadzi Dorota 
Nowakowska.

Szanowni Mieszkańcy Mia-
sta i Gminy Buk, sam możesz 
zdecydować, na co przeznaczysz 
1,5 % swojego podatku. Zachę-
camy, przekaż je Bukowskim 
Amazonkom, w ten sposób mo-
żesz wesprzeć nasze działania.
KRS 000023157 1,5% 

 Bukowskie Towarzystwo 
Amazonki

 Alicja Badke
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„Jezioro łabędzie”  
podbiło serca publiczności

Piękna muzyka, niezwykłe kostiumy, a przede wszystkim taniec i poruszająca historia 
miłości, magii oraz poświęcenia. Tak w skrócie można by podsumować Koncert 
Noworoczny, który 25 stycznia odbył się w hali Ośrodka Sportu i Rekreacji w Buku. 
Królewski Balet Klasyczny z widowiskiem „Jezioro łabędzie” oczarował publiczność, a to 
wyjątkowe wydarzenie było też doskonałą okazją do złożenia noworocznych życzeń. 

Gości i zebraną publiczność przywitał 
burmistrz Miasta i Gminy Buk Paweł 
Adam, który powiedział: – Dziś mija 

już 25 dzień 2025 roku, ale trudno sobie 
wyobrazić rozpoczęcie nowego roku bez 
naszego tradycyjnego Koncertu Noworocz-
nego. Bardzo dziękuję, że tak licznie przy-
jęliście Państwo zaproszenie na to wyda-
rzenie. Szczególnie mi miło, że są z nami 
też przyjaciele naszej gminy i znamienici 
goście. Życzę Państwu, aby 2025 był rokiem 
dobrych decyzji, dobrych wyborów, a także 
nadziei i sukcesów. Niech przyniesie wiele 
pomyślności, a także niech spełniają się 
nasze samorządowe zamierzenia. Pamię-

tajmy, że tylko w zgodzie i we wzajemnej 
życzliwości możemy wspólnie zatroszczyć 
się o nasz samorząd, a także naszą ojczyznę. 
Wszystkiego dobrego w Nowym Roku.

Gorąco witamy gości
Wśród gości oprócz władz gminy obec-

ni byli przedstawiciele samorządu woje-
wódzkiego – wicemarszałek wojewódz-
twa wielkopolskiego Wojciech Jankowiak 
i powiatowego – wicestarosta poznański 
Tomasz Łubiński; wójtowie i burmistrzowie 
z zaprzyjaźnionych gmin, też instytucji i pla-
cówek współpracujących z naszą gminą. 
Za zaproszenie na koncert podziękował 

minister rozwoju i technologii Krzysztof 
Paszyk, który nie był obecny, ale przesłał 
list z życzeniami, aby 2025 rok przyniósł 
mieszkańcom spełnienie zamierzeń, radość, 
zdrowie i pomyślność. 

W Koncercie Noworocznym udział wzięli 
też przedstawiciele Rady Miasta i Gminy 
Buk, urzędu MiG Buk, jednostek organiza-
cyjnych, oświatowych, sołectw, środowiska 
kultury, biznesu, organizacji pozarządowych, 
klubów sportowych, służb mundurowych, 
kółek rolniczych, kół gospodyń wiejskich.

Zaczarowany świat baletu
Na scenie pojawił się Królewski Balet 

Klasyczny, czyli zespół prowadzony przez 
Marcina Rolczyńskiego – tancerza, choreo-
grafa oraz reżysera wielu spektakli teatral-
nych, który jest rozpoznawalny nie tylko 
w Polsce, ale i na świecie. Ponad 30-osobową 
grupę tworzą zarówno rodzimi tancerze, któ-
rzy na co dzień współpracują z największy-
mi zespołami w Polsce, jak również artyści 
pochodzący z innych stron świata, między 
innymi z Japonii, Brazylii, Włoch czy Francji. 
I też taki międzynarodowy zespół zawitał 
do Buku. Zresztą Królewski Balet Klasyczny 
nie po raz pierwszy u nas gościł – ostatnio 
można było zobaczyć w jego wykonaniu 
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„Śpiącą królewnę” czy „Dziadka do orze-
chów”. Za każdym razem publiczność była 
pod ogromnym wrażeniem doskonałej tech-
niki, wirtuozerii i wyrazistej interpretacji. 
Tak było i tym razem. 

Koncert poprowadziła dziennikarka tele-
wizyjna i radiowa Liliana Skibińska-Szłapka, 
która w skrócie przedstawiła fabułę spek-
taklu. „Jezioro łabędzie” stworzone przez 
Piotra Czajkowskiego, jest jednym z naj-
bardziej znanych i ukochanych baletów na 
całym świecie. Opowiada o miłości – fabu-
ła koncentruje się wokół młodego księcia 
Zygfryda, który zakochuje się w pięknej 
Odettcie, przemienionej w łabędzia przez 

potężnego czarnoksiężnika. Zdesperowany 
czarnoksiężnik Rothbart przysięga zniszczyć 
ich miłość, wprowadzając intrygi, manipu-
lacje i złudzenia. Te wszystkie gorące emo-
cje w połączeniu z magią tańca baletowego 
zapewniły nam niepowtarzalne emocje. Do 
tego wspaniałe kostiumy przygotowane 
przez Martę Bartosik, dynamiczna choreo-
grafia włoskiego baletmistrza Alessandro 
Bonavity oraz niezwykła muzyka sprawi-
ły, że ta opowieść o walce dobra ze złem 
na pewno na długo pozostanie w pamięci. 
„Jezioro łabędzie” w wykonaniu Królewskie-
go Baletu Klasycznego zachwyciło zarówno 
miłośników baletu, jak i tych, którzy dopiero 

odkrywają urok sztuki tanecznej.
Za wspaniały koncert w imieniu miesz-

kańców artystom podziękowania złożyli 
burmistrz Paweł Adam w towarzystwie wi-
ceburmistrza Tomasza Plewy. Były emocje, 
zjawiskowe bukiety kwiatów przygotowane 
przez bukowską florystkę i słowa uznania dla 
kunsztu Królewskiego Baletu Klasycznego. 
– Wszystkiego najlepszego dla artystów, jesz-
cze raz ogromne brawa – mówił burmistrz.

Wstęp na koncert był bezpłatny, a mece-
nasem wydarzenia zostało Stowarzyszenie 
Autorów ZAiKS.

Edyta Wasielewska
Fot. Zuzanna Skibińska
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33. Finał WOŚP: bukowianie  
po raz kolejny otworzyli serca

„Gramy na zdrowie” to hasło towarzyszące tegorocznemu, 33. Finałowi Wielkiej 
Orkiestry Świątecznej Pomocy, za którym kryje się pomoc dla onkologii i hematologii 
dziecięcej. Świąteczne granie już za nami. W niedzielę, 26 stycznia br., Sztab WOŚP ZHP 
Buk – jeden z 1683 orkiestrowych sztabów w Polsce i na świecie – zebrał 135.509,81 zł.

111 wolontariuszy z charaktery-
stycznymi puszkami i imien-
nymi identyfikatorami można 

było spotkać do późnych godzin wieczornych 
w Buku i każdym sołectwie gminy. Spośród 
nich najwięcej, bo aż ponad 2600 zł, zebrał 
wolontariusz – rekordzista Radek Rajkowski 
z Niepruszewa. Ale jak mówi Dariusz Soko-

łowski ze Sztabu WOŚP ZHP Buk, w orga-
nizację wydarzenia zaangażowanych było 
ponad 200 osób!

Serce bukowskiej Orkiestry tradycyjnie 
biło w hali OSiR, do której trafiały pełne 
puszki od wolontariuszy. Duża scena, za-
pewniająca dobrą widoczność, czekała na 
WOŚP-ową publiczność po sobotnim Koncer-
cie Noworocznym, podczas którego wystąpił, 
a ściślej zatańczył Królewski Balet Klasyczny 
w spektaklu „Jezioro łabędzie”. Punktualnie 
o godzinie 14.00 orkiestrowy sygnał obwie-
ścił początek Finału, a na scenie pojawili się 
prowadzący: Izabela Dachtera-Walędziak 
z Miejsko-Gminnego Ośrodka Kultury oraz 
DJ – Michał Laufer. Publiczności przybywa-
ło z godziny na godzinę. Bo i emocje rosły. 
Szczególnie gorąco robiło się w momentach, 
kiedy występy artystyczne, przerywały kolej-
ne licytacje. Publiczność dopisała do samego 
końca, czekając na wyniki losowania fantów 
w tradycyjnej już WOŚP-owej loterii fanto-
wej. Pieniądze można było wrzucać do pu-
szek oraz korzystać z terminali płatniczych.

Cios szedł za ciosem
Pierwsze aukcje, już z początkiem stycz-

nia pojawiły się na grupie facebookowej pro-
wadzonej przez Izę Cichosz – „Licytacje Buk 
dla WOŚP”. Ponad 2000 członków licytowało 
WOŚP-owe gadżety, ale także przeróżne fan-
ty darowane przez mieszkańców. Uzbierana 
kwota opublikowana 27 stycznia to 22.780 
zł. Choć i w sieci nie brakowało emocji, praw-
dziwe pojedynki, bo w czasie rzeczywistym, 
z zawodnikami z krwi kości, toczyły się na 

WOŚP-owej scenie. A było o co walczyć. Swo-
ich zwolenników znalazły złote i srebrne 
serduszka Orkiestry – efektownie oprawione 
i sygnowane datą finału, a podarowane przez 
Romę i Łukasza Daszkiewiczów, Jubilera 
Doris Annę oraz Mariusza Markiewiczów. 
Właściciel złotego serduszka nr 1 wsparł 
konto WOŚP kwotą 1300 zł, pozostałe zło-
te serduszka sygnowane numerami 2,3 i 4 
osiągnęły sumę po 1000 zł każde. Srebrne 
serduszko nr 1 zostało wylicytowane za kwo-
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tę 650 zł. Jeden ze szczęśliwych zwycięzców 
licytacji przyznał, że to już jego dziewiąte ser-
duszko do kolekcji. Swoje domy i właścicieli 
znalazły także inne licytowane przedmioty, 
jak torby, kubek z logiem WOŚP oraz herbem 
gminy Buk, koszulki, zegary ścienne, para-
sol, a nawet okulary – dokładnie takie, jakie 
nosi Jurek Owsiak. Co warto podkreślić, do 
każdej wygranej na miejscu drukowany był 
imienny certyfikat. Jak co roku nie zawiedli 
bukowscy cukiernicy – słodkości licytowane 
były w formie fizycznej (WOŚP-owy tort od 
państwa Pierzyńskich oraz piernik w kształ-
cie serca od cukierni Waleciak) oraz vouche-
rów (cukiernia Stefańscy, Gwóźdź, Kokot). 
Wielbiciele przyrody i fotografii mogli wy-
licytować zdjęcie wykonane przez Rafała 
Kowalskiego, pasjonata fotografii przyrod-
niczej, który kilka tygodni temu prezento-
wał swoje prace w kawiarni Stopklatka. Nie 
lada gratką okazała się podarowana przez 
strażaków z Otusza kamizelka OSP Otusz 
wraz z autografami Janusza Walczuka, B.R.O. 
oraz Kamila Bednarka oraz płyta z auto-
grafem tego lubianego wokalisty. Podobnie 
jak podczas ubiegłorocznego Finału jeden 
z bardziej zaciętych bojów został stoczony 
o piłkę nożną z autografami zawodników 
Lecha Poznań podarowaną przez Mariana 
Szymańskiego. Cios szedł za ciosem, przy 
czym pojedynek był damsko-męski. Wygrała 
pani – kibicująca „Kolejorzowi” od ponad 20 
lat! Finalnie wsparła konto WOŚP sumą 3300 
złotych. Jest jeszcze szansa, aby wylicytować 
piłkę z certyfikatem autentyczności poda-
rowaną przez burmistrza Miasta i Gminy 
Pawła Adama – aukcja do 10 lutego (na 29 
stycznia wylicytowana na kwotę 525 zł).

Nie mniejszych emocji dostarczyła lo-
teria fantowa, koordynowana przez szkol-
ne koło wolontariatu, działające przy SP 
w Buku, i jego opiekunki – Jolantę Joannę 
Wojcińską oraz Alicję Nowak. Przed finałem 
wśród mieszkańców sprzedanych zostało 
ponad 2600 losów – każdy za ceną 10 zło-
tych. Na scenie losowano nagrody główne, 
a wśród nich między innymi sprzęt RTV/
AGD, zestawy do pielęgnacji włosów, kufer-
ki z kosmetykami, tablety, laptop, walizki, 
rower, a także kawiarnianą wizytę w Cafe 
Reszka.

Finał WOŚP to co roku także okazja do 
zaprezentowania artystycznych umiejętności 
i możliwości gminnych zespołów. Program, 
który przygotował Miejsko-Gminny Ośrodek 
Kultury, był niezwykle bogaty i różnorod-
ny. Na scenie mogliśmy zatem podziwiać 
dzieci z bukowskich przedszkoli Pluszak 
i Hałabała, uczniów ze szkół podstawowych 
w Buku (kółko wokalno-taneczne „Roztań-
czone nutki”), Dobieżynie (wielkie brawa 
za debiut sceniczny dla zespołu „Kłosiki”) 
i Niepruszewie (zespół „Iskierki”). Nie mogło 

zabraknąć pań z Fitness Buk, które wspólnie 
z instruktorką Patrycją Klann pokazały nam, 
jak tańczyć zumbę! Było i bardziej tradycyj-
nie – orkiestrowego ducha podgrzewała koń-
cząca w tym roku 50 lat Bukowska Orkiestra 
Dęta OSP pod batutą Karola Hołoda oraz 
działające przy bukowskim MGOK kapele 
podwórkowe Ostatnie Takie Trio oraz Junki 
z Buku. W części finałowej zaprezentowały 
się solistki i duety (w tym perkusyjny Projekt 
Cajon w składzie Tomasz Starosta i Franci-
szek Wilczek) doskonalące swój warsztat 
w Studiu Piosenki i Ognisku Muzycznym 
działającym przy Miejsko-Gminnego Ośrod-
ka Kultury.

W hali OSiR można było, wspierając 
WOŚP, uraczyć się smakowitymi domowymi 
wypiekami pań z Kół Gospodyń Wiejskich 
z KGW Dakowy Suche, Dobieżyn, Otusz, Nie-
pruszewo, Szewce, Sznyfin i Żegowo. Blachy 
z „serduszkowymi ciasteczkami” dostarczyły 
dzieci wraz z rodzicami z SP w Buku. Mamy 
ze Stowarzyszenia „Bukowskie Mamy” zajęły 
się malowaniem dziecięcych twarzy oraz 
animacjami, bukowskie „Amazonki” uczyły 
wyrobu autorskiej biżuterii, a na spragnio-
nych chwili relaksu czekały stoły do masażu 
metodą Bowena. Czas można było spędzić 
i na powietrzu. Przed halą OSiR stanął basen, 
w którym bukowskie „morsy” zachęcały do 
rozpoczęcia przygody z morsowaniem. Na 

chętnych czekała także 3-kilometrowa prze-
bieżka ścieżką pieszo-rowerową: od stacji 
Orlen do hali OSiR.

Warto podkreślić, że w organizację 33 
Finału WOŚP zaangażowali się strażacy 
z Otusza, Buku, Niepruszewa i Dobieżyna, 
zachęcając do kwestowania. Przed halą dru-
howie strażacy nie tylko pilnowali porządku 
i bezpieczeństwa, ale także prezentowali 
sprzęt i to nie byle jaki. Była unikatowa oka-
zja, aby zobaczyć łódź ratowniczą należącą 
do OSP Niepruszewo. Też jedna z nielicznych 
okazji w roku, podczas której można było 
usiąść za kierownicą samochodu ratownicze-
go OSP. Było i coś dla pasjonatów klasycznej 
motoryzacji – m.in. urocze „maluszki” z wła-
snej kolekcji prezentował Tomasz Andraszyk. 
A choć najlepszą na świecie harcerską gro-
chówkę można było odebrać już w sobotę 
(20 zł za słoik, po złożeniu wcześniejszego 
zamówienia), podczas Finału nie mogło za-
braknąć możliwości spożycia przysmaków 
na miejscu (10 zł za porcję). Rzeczywiście 
– zupy (w ofercie była także pomidorówka) 
smakowały wybornie. Panie kucharki – tak-
że wolontariuszki – ugotowały łącznie 500 
litrów grochówki, 50 litrów pomidorówki 
oraz wytopiły 70 porcji smalcu, który świet-
nie komponował się z pieczywem od pana 
Szczęsnego! Dodajmy, że warzywa na gro-
chówkę zasponsorowała OSP z Dobieżyna.
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Do końca świata  
i jeden dzień dłużej!

Od ponad trzech dekad Orkiestra gra 
w naszym mieście i gminie, i jak mówi Je-
rzy Owsiak: „grać będzie do końca świata 
i jeden dzień dłużej”! Każdy kolejny Finał to 
wspaniały przykład zaangażowania Sztabu 
ZHP Buk – obecnych podczas finału komen-
dantki Magdaleny Plewy i jej zastępczyni 
Izabeli Pazgrat, a także Darka Sokołowskie-
go oraz zespołu wolontariuszy, ale także 
współpracy pracowników urzędu Miasta 
i Gminy Buk, Miejsko-Gminnego Ośrodka 
Kultury, Ośrodka Sportu i Rekreacji oraz 
dziesiątek darczyńców, którzy wspierają 
wydarzenie, przekazując nagrody i fanty na 

aukcje oraz loterię. O planowanych licznych 
wydarzeniach w ramach WOŚP można było 
przeczytać na mediach społecznościowych 
urzędu Miasta i Gminy Buk, Sztabu WOŚP 
Ośrodek ZHP Buk.

33. Finał WOŚP za nami, ale kwota cią-
gle rośnie i minie jeszcze trochę czasu, nim 
licznik się zatrzyma. Za pośrednictwem ser-
wisu Allegro trwają licytacje prowadzone 
przez bukowski sztab, oznaczony numerem 
1090, do udziału w których serdecznie za-
praszamy! Wylicytować można jeszcze m.in. 
okulary Jurka Owsiaka, piłkę z autografami 
piłkarzy Lecha Poznań podarowaną przez 
burmistrza Pawła Adama, zestawy (torby 
młodzieżowe z wyposażeniem) od firmy 
Passo, a także obrazy Tomasz Borko – ar-
tysty amatora, który tworzy też graffiti pod 
pseudonimem „tomone”.

Dziękujemy wszystkim, którzy włączyli 
się w 33. Finał WOŚP. 

IDW
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Jedyne takie kolędowanie
Któż nie chciałby powrócić do magii świąt Bożego Narodzenia? Choć za oknem aura 
raczej jesienna, to w naszych sercach ciągle żywe są wspomnienia tego wyjątkowego 
czasu bliskości, refleksji i ciepła. W Buku już tradycją jest wspólne śpiewanie kolęd 
i pastorałek, na które corocznie zapraszamy w ramach Powiatowego Kolędowania. 
Tak było i 2 lutego. Wyjątkowa atmosfera – pełna radości i entuzjazmu. 

XXIII edycja Powiatowego Kolę-
dowania, zorganizowana 
przez starostę poznań-

skiego Jana Grabkowskiego oraz burmistrza 
Miasta i Gminy Buk Pawła Adama, odbyła się 
2 lutego w Sanktuarium Matki Bożej Bukow-
skiej Literackiej w Buku. W roli gospodarzy 
wystąpili wicestarosta poznański Tomasz 
Łubiński, przewodniczący Rady MiG Buk 
Andrzej Jankowski i ksiądz proboszcz Paweł 
Froelich. Wydarzenie swoim honorowym 
patronatem objął ks. arcybiskup Stanisław 
Gądecki, metropolita poznański.

O odpowiedni nastrój zadbały zespoły 
z powiatu poznańskiego, które zaprezento-
wały specjalnie przygotowany na tę okazję 
program, a Powiatowe Kolędowanie już tra-
dycyjnie poprowadził Andrzej Ogórkiewicz.

Jako pierwszy zaprezentował się Chór 
Castellum Cantans pod dyrekcją Dariusza 
Tabisza, działający w ramach Kórnickiego 

Towarzystwa Śpiewaczego, który w 2024 
roku obchodził swoje 25-lecie. Dla słucha-
czy w Buku przygotowali występ składa-
jący się z kolęd bardziej i mniej znanych, 

takich jak między innymi „Śpij, Dzieciątko”, 
„Oj, Maluśki”, „O, gwiazdo Betlejem” ale też 
popularne świąteczne utwory: „The little 
drummer boy”, czy „White Christmas”. 

Zespołu Kameralnego Amici Canti pod 
dyrekcją dr Leszka Górki nikomu przedsta-
wiać nie trzeba. Działa przy Miejsko-Gmin-
nym Ośrodku Kultury w Buku i już od 29 lat 
zrzesza amatorów śpiewu wielogłosowego, 
pełnych pasji i miłości do muzyki. Tego wie-
czoru w ich wyjątkowym wykonaniu można 
było usłyszeć kolędy polskie i obcojęzyczne 
oraz piosenki świąteczne w nowatorskich, 
niebanalnych aranżacjach, takie jak na przy-
kład „Pospieszcie, o wierni”, „Hej, w dzień 
narodzenia”, „Z kopyta kulig rwie”, „Niemow-
lątko na słomie” czy „The little drummer 
boy” lub „O Holy Night”.

I występ Zespołu Dixie Company – 
poznańskiej formacji jazzu tradycyjnego, 
który od prawie trzech dekad uczestniczy 
w setkach festiwali oraz koncertów w Polsce 
i zagranicą. W Buku zaprezentowali kolędy 
w jazzowej aranżacji, a wykonane kompo-
zycje tylko zyskały na swoim wyjątkowym 
charakterze. Dobrze znane bożonarodze-
niowe utwory, takie jak „Cicha noc”, „Jezus 
malusieńki” czy „O Christmas Tree” w mniej 
tradycyjnym wykonaniu, doskonale obrazo-
wały magię świat. Zespół Dixie Company dwa 
utwory wykonał wspólnie z Amici Canti. Były 
to „Jingle Bells” i „What a wonderful world”. 
Brawurowe wykonanie, pełne ekspresji i ra-
dości, na długo pozostaną w naszej pamięci.

W końcu przyszedł czas na wspólne 
kolędowanie – ksiądz proboszcz Paweł 
Froelich zaintonował „Bóg się rodzi”, którą 
podchwycili zebrani. Nikogo nie trzeba było 
przekonywać do śpiewania – kolęda niosła 
się daleko za mury sanktuarium.

 Na zakończenie osobom zaangażo-
wanym w organizację tego wyjątkowego 
wydarzenia wręczono okolicznościowe po-
dziękowania, dyplomy i statuetki autorstwa 
Romana Czeskiego. Za rok znowu spotkamy 
się na Powiatowym Kolędowaniu.

Edyta Wasielewska
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PTTK-owskie 
kolędowanie

Naszą coroczną tradycją w święto 
Trzech Króli jest wspólne kolędowa-
nie. Nie mogło być inaczej i w tym 

roku. Członkowie naszego oddziału wraz 
z zaproszonymi gośćmi zaśpiewali najpięk-
niejsze kolędy i pastorałki, prosząc o zdrowie 
dla nas i naszych rodzin oraz o pokój na świe-
cie. Spotkanie otworzyła sekretarz kol. Alicja 
Kańduła, która powitała gości i przybliżyła 
historię kolęd. Swoją obecnością zaszczycili 
nas z życzeniami noworocznymi pan Paweł 
Adam – burmistrz Miasta i Gminy Buk , ks. 
proboszcz Paweł Froelich, pan dyrektor Hu-
bert Wejmann. Nie zabrakło również pod-
sumowań mijającego roku, którego dokonał 
prezes Ryszard Miler. Podczas uroczystości 

również wspomnieliśmy tych, których nie 
ma już z nami. Pięknym wyrazem otwartości 
i wspólnoty było łamanie się opłatkiem oraz 
wspólne rozmowy, które były doskonałą 
okazją do wymiany wspomnień oraz planów 
na nadchodzący rok.

Paulina Tonder O/PTTK

Piękną tradycją bukowskiego Oddziału 
PTTK jest odśpiewanie organizacyjnej 
kolędy, do której słowa ułożyła przed 

wieloma laty Alicja Kańduła. Słowa śpiewane 
do muzyki popularnej kolędy „Gdy śliczna 
panna” stały się znakiem firmowym bukow-
skich krajoznawców. W myśl zasady, że to co 
niezapisane ginie, poniżej publikujemy słowa 
utworu. Niech będą one inspiracją dla innych 
organizacji działających w naszej gminie. 

Hubert Wejmann

Gdy w PTTK-u kolędy śpiewamy,  
to szczerość serc swych Panie Ci składamy, 
Li, li, li laj pobłogosław Panie –  
Li, li, li, li, laj to kolędowanie. 
 
Błogosław Panie myślom naszym, czynom, 
niechaj natury prawa nie zginą, 
Li, li, li li, laj pobłogosław Panie –  
Li, li, li, li laj nasze wędrowanie. 
 
Błogosław nam wciąż cokolwiek robimy, 
My Ci się za to śpiewem odwdzięczymy, 
Li, li, li, li, laj bijem Ci pokłony –  
Li, li, li, li, laj w żłobie narodzony.

Stanicy wodnej też błogosław Panie,  
niechaj się drugim naszym domem stanie. 
Li, li, li, li, laj wiernego narodu –  
Li, li, li, li, laj i na chwałę Bogu.

DoMiSol po pierwszych przesłuchaniach

W Miejsko-Gminnym Ośrodku Kultury 
1 i 5 lutego odbyły się przesłucha-
nia do Dziecięcej Grupy Wokalnej 

DoMiSol. Na spotkanie z instruktorami 
i opiekunami nowo tworzonego zespołu: 
Leszkiem Górką i Magdaleną Kluj należało 
się wcześniej zapisać. Z zaproszenia skorzy-
stało około 40 dzieci: dziewcząt i chłopców. 
Instruktorów zaskoczył wysoki poziom wo-
kalny uczestników, ale także towarzyszą-
ce przesłuchaniom prawdziwie sceniczne 
emocje. Dzieci podeszły do występów jak 
profesjonaliści, bezbłędnie opanowując sło-
wa dowolnie wybranej piosenki, decydując 
się na własne aranżacje, a czasem nawet i… 
pasujące do przeboju stroje. Młodzi adepci 
śpiewu wykonywali  utwory dziecięce – 
w tym m.in. z nowych filmów o przygodach 
Pana Kleksa lub przeboje gwiazd popular-
nych wśród młodzieży: Sary James, Sylwii 
Grzeszczak czy Sanah. 

– Co zaskoczyło mnie najbardziej, to 
pasja i talent dzieci, czyli coś, ca dla mnie 
jako dyrektora Miejsko-Gminnego Ośrodka 
Kultury jest bardzo cenne, bo pozwala wie-
rzyć w sukces DoMiSol – mówi Agnieszka 
Skałecka, dyrektor MGOK. – Poza tym dzieci 

to marzyciele, dla których w życiu wszyst-
ko jest możliwe. Mamy zatem pasję, talent 
i marzenia, składniki, z których połączenia, 
o czym jestem przekonana, wyjdzie nam coś 
naprawdę fantastycznego. 

Pomysł, aby przy Miejsko-Gminnym 
Ośrodku Kultury działał zespół dziecięcy, 
obok Studium Piosenki i Ogniska Muzycz-
nego, grup takich jak Zespół kameralny 
„Amici Canti”, Zespół folklorystyczny „Złote 
Kłosy” czy Kapela „Junki z Buku” spotkał 
się z bardzo ciepłym przyjęciem i dużym 
odzewem ze strony mieszkańców. Powo-
dzenie wróżą także osoby prowadzących. 
Leszek Górka i Magdalena Kluj to para peda-
gogów i muzyków, którzy są doskonale znani 
w środowisku ze swojego profesjonalizmu 
oraz zaangażowania w rozwój także mło-
dych talentów. Ich doświadczenie i pasja 
do pracy z dziećmi gwarantują, że zajęcia 
będą zarówno rozwijające, integrujące, jak 
i pełne spontanicznej radości. Dowiedli tego 
już na przesłuchaniach, dzieląc się z młodymi 
adeptami śpiewu, nierzadko trochę stre-
mowanymi, pozytywną energią, zaskakując 
wiedzą, humorem, ale również wrażliwością. 

Dziecięcą Grupę Wokalną będzie tworzy-

ło około 23-25 dzieci w wieku od 7 do 12 
lat. – Ponieważ w przesłuchaniach wzięły 
udział naprawdę zdolne dzieciaki, trudno 
było odrzucić choćby jedno – wyjaśnia dy-
rektor Agnieszka Skałecka. – Ze swojej strony 
mogę zadeklarować, że będziemy ponawiać 
nabory do zespołu, dzieci szybko się uczą, 
dorastają, zdarza się, że zmieniają zaintere-
sowania, zatem kto tym razem się nie dostał, 
może wejdzie do zespołu kolejnym razem. 
Na pewno warto próbować.  IDW
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80. Rocznica Marszu Śmierci z Żabikowa

W dniu 6 lutego 2025 r. Biblioteka 
i Kino Miasta i Gminy Buk gościła 
Jacka Nawrocika – kustosza Mu-

zeum Martyrologicznego w Żabikowie. Tego 
dnia w Sali Miejskiej został wygłoszony wy-
kład pt. „Marsz Śmierci. Z Żabikowa do Sach-
senhausen”. Wydarzenie odbyło się z okazji 
80. rocznicy likwidacji i ewakuacji Więzienia 
Policji Bezpieczeństwa i Wychowawczego 
Obozu Pracy Poznań-Żabikowo.

W trakcie prelekcji słuchacze dowiedzieli 
się, że obóz w Żabikowie stanowił konty-
nuację okrytego złą sławą Fortu VII w Po-
znaniu – katowni gestapo. Struktura obozu 

obejmowała dwa sektory: śledczy i karny. 
Przetrzymywano w nim Polaków z Kraju 
Warty, ale także osoby innych narodowości, 
w tym Niemców – dezerterów z Wermach-
tu, a także Rosjan, Luksemburczyków i Ho-
lendrów. Założony wiosną 1943 roku obóz 
pełnił funkcję przejściową, skąd więźniowie 
byli wysyłani do licznych obozów koncentra-
cyjnych. Warunki panujące w Żabikowie były 
równie brutalne jak w samych obozach kon-
centracyjnych – wielu więźniów ginęło z rąk 
esesmanów lub z powodu ekstremalnych, 
nieludzkich warunków bytowych. W nocy 
z 19 na 20 stycznia 1945 roku, w obliczu 

zbliżającej się Armii Czerwonej, podjęto 
decyzję o likwidacji oraz ewakuacji obozu 
w Żabikowie. Pierwszą grupę więźniów prze-
transportowano koleją do KL Sachsenhau-
sen, a pozostałych skierowano pieszo do 
tego samego obozu. W trakcie morderczej 
wyprawy wielu osadzonych zmarło. Trasa tej 
tragicznej wędrówki prowadziła m.in. przez 
Stęszew, Opalenicę, Nowy Tomyśl, Zbąszyń, 
Świebodzin w kierunku Berlina.

Wykład spotkał się z dużym zaintereso-
waniem, czego dowodem byli licznie przybyli 
mieszkańcy Buku i okolic. Uczestnicy spotka-
nia z uwagą wysłuchali prelekcji i włączyli się 
do dyskusji na temat omawianych wydarzeń. 
Wykład był nie tylko lekcją historii, ale rów-
nież momentem refleksji nad wartościami 
takimi jak wolność i człowieczeństwo.

Anna Markiewicz
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Wizyta uczniów ze Szkoły Podstawowej 
w Szewcach w UMiG Buk

Jesteśmy pasjonatami nauk 
przyrodniczych. Nasze za-
interesowania obejmują 

geografię, zjawiska fizyczne 
i obserwację otaczającego nas 
świata. Mamy w szkole możli-
wość rozwijania tych zaintere-
sowań i zdobywania nowych 
doświadczeń.

Zachęceni przez nauczyciela 
geografii i fizyki przystąpiliśmy 
do programu „Postaw na słońce” 
organizowanego przez Fundację 
BOŚ. Będziemy zdobywać wiedzę 
na temat odnawialnych źródeł 
energii oraz tych tradycyjnych 
– nieodnawialnych. Oczywiście 
odkryjemy ich wpływ na środo-
wisko, ich wady, jak i zalety. 

Postanowiliśmy zacząć od 
poznania systemu wykorzysty-
wania energii w naszej gminie. 
Spotkaliśmy się z panią Natalią 
Mądroszyk, która zajmuje się 
sprawami dotyczącymi ochrony 
środowiska w Urzędzie Miasta 
i Gminy w Buku.

Dowiedzieliśmy się, że w strukturze 
wykorzystania źródeł energii, w domach 
mieszkańców, dominują węgiel kamienny 
i gaz ziemny. Zgromadzenie dokładnych 
danych było możliwe dzięki informacjom 
wskazanym w deklaracjach właścicieli bu-
dynków do Centralnej Ewidencji Emisyjności 
Budynków, zgodnie z ustawą o wspieraniu 
termomodernizacji i remontów oraz central-
nej ewidencji emisyjności budynków (Zupeł-
nie nowa dla nas informacja). Co ciekawe, 
ponad 80% przedstawicieli gospodarstw 
domowych zgłosiła te informacje. Dla nas 
jest to bardzo ważny sygnał, że w zakresie 
ochrony środowiska coś się dzieje i wzrasta 
poczucie odpowiedzialności za jego stan.

W gminie prowadzony jest stały monito-
ring stanu powietrza. Czujniki jakości powie-
trza rozmieszczone są w różnych miejscach: 
urzędzie, stadionie, MGOK, szkołach oraz 
w budynku OSP w Szewcach. Aktualną ja-
kość powietrza można sprawdzić na stronie 
urzędu w zakładce: Strefa mieszkańca–ja-
kość powietrza–Airly. Sprawdziliśmy, działa!

Rozmawialiśmy o zagrożeniach dla śro-
dowiska z powodu istniejącej struktury źró-
deł energii. Pani Natalia opowiedziała nam, 
że zdarzają się dni, kiedy jakość powietrza 
jest zła. Zwłaszcza w bezwietrzne dni, kiedy 
nad miastem zawisa smog. 

Jeśli chodzi o produkcję i wykorzysta-

nie energii elektrycznej, to dystrybutorem 
energii jest ENEA Operator Sp. z o.o. Wy-
korzystuje ona na nasze potrzeby energię 
z elektrowni Połaniec i Kozienice. Czyli 
znowu głównie wykorzystywane są trady-

cyjne, nieodnawialne źródła energii – węgiel 
kamienny i brunatny. Widać natomiast, że 
w gminie wzrasta liczba instalacji fotowolta-
icznych indywidualnych oraz farm fotowol-

taicznych, których bezpośrednim 
odbiorcą jest ENEA.

Czy to dobrze? Nasza rozmów-
czyni zwróciła uwagę na zalety tej 
sytuacji – „czysta energia”, ale też 
pewne wady. Można zauważyć 
wpływ inwestycji na architektu-
rę krajobrazu. 

Dowiedzieliśmy się również, 
że Gmina Buk zleciła badania 
w kierunku zasobów wód geo-
termalnych. Badania prowadzi 
Polska Geotermalna Asocjacja 
pod kierunkiem prof. Jacka Zim-
nego. Planowane są odwierty na 
głębokość 3000 m. Szacuje się, że 
na głębokości 2500 m temperatura 
wody sięga 91oC, a na głębokości 
3000 m 106oC. Zasoby te byłyby 
wykorzystywane głównie w cie-
płowniach. Biorąc pod uwagę naj-
lepsze ich wykorzystanie, planuje 
się też inne inwestycje jak baseny 
termalne.

Informacje, które otrzymali-
śmy, znacząco wzbogaciły nasze 
pojęcie o nieodnawialnych i od-
nawialnych źródłach energii oraz 

działaniach władz lokalnych. Bardzo dzię-
kujemy za spotkanie i cenne wiadomości, 
które na pewno wykorzystamy przy reali-
zacji projektu.

Lena i Michał

Sztuczna inteligencja  
pomoże w nauczaniu matematyki

Gmina Buk została zakwalifikowana do ogólnopolskiego projektu ,,Wsparcie edukacji 
matematycznej z użyciem narzędzia Al zeszyt.online”, będącego efektem współpracy 
Ministerstwa Edukacji Narodowej oraz Politechniki Warszawskiej. Celem projektu jest 
wyrównywanie szans dzieci i młodzieży w rozumieniu matematyki oraz by uczynić 
naukę matematyki jak najbardziej interesującą i efektywną.

W ramach projektu uczniowie klas IV 
oraz ich nauczyciele ze szkół pod-
stawowych w Buku, Dobieżynie 

i Szewcach będą mogli korzystać z bezpłat-
nego, innowacyjnego systemu wspierającego 
nauczanie matematyki. Dzięki wykorzysta-
niu sztucznej inteligencji system indywidu-
alizuje poziom zadań dla każdego dziecka, 
stopniowo zwiększając poziom trudności 
w sposób pozwalający na skuteczną i przy-
jazną naukę. Siłą narzędzia jest inteligent-
na pomoc, która włącza się, gdy uczeń ma 
trudność z zadaniem. Sztuczna inteligencja 
diagnozuje przyczyny problemu i stara się 
pomóc uczniowi przy ograniczonym zaan-
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Msza święta 
z okazji Dnia Babci 
i Dziadka 

Przed feriami mieliśmy okazję uczestni-
czyć w uroczystej Mszy Świętej z okazji 
Dnia Babci i Dziadka w naszym bukow-

skim Sanktuarium. Wzięły w niej udział 
przedszkolaki wraz ze swoimi dziadkami 
oraz nauczycielami. To wydarzenie było nie 
tylko wyrazem wdzięczności dla najstar-

szych członków naszych rodzin, ale również 
okazją do wspólnej modlitwy i refleksji.

Eucharystii przewodniczył Ksiądz Pro-
boszcz Paweł Froelich, który w homilii pod-
kreślał wartość rodziny oraz szczególną rolę, 
jaką odgrywają dziadkowie w życiu wnuków. 
Oprawa liturgiczna Mszy Świętej była przygo-
towana przez dzieci i nauczycieli. Mali artyści 
zaśpiewali kilka pieśni religijnych, a także 
wyrecytowali wierszyk dedykowany swoim 
kochanym Babciom i Dziadkom. Ich szczere 
występy wzruszyły wielu gości. Na zakoń-
czenie Eucharystii Ksiądz Proboszcz udzielił 
dzieciom indywidualnego błogosławieństwa.

Po powrocie do przedszkola dzieci wrę-
czyły swoim ukochanym Babciom i Dziad-
kom własnoręcznie wykonane upominki. 
Można było zauważyć, że każdy podarunek 
był przygotowany z miłością i zaangażo-
waniem.

Msza Święta z okazji Dnia Babci i Dziadka 
była wydarzeniem pełnym ciepła, miłości  
i wzajemnego szacunku. To piękny do-
wód na to, że warto pielęgnować tradycje, 
które łączą pokolenia i budują poczucie 
wspólnoty.

Przedszkole Sióstr Miłosierdzia
św. Wincentego a Paulo w Buku

Olejomat w Buku już działa!
Przy Zakładzie Gospodarki Komunalnej przy ul. Przemysłowej 10  
został zainstalowany olejomat. Mieszkańcy w ten sposób mogą zadbać 
o środowisko.

Nie należy wylewać zużytego oleju spożywczego do zlewu czy toalety, 
co powoduje zatory w kanalizacji, skażenie wód powierzchniowych 
i podziemnych, obumieranie fauny i flory, obniżenie jakości wody pitnej.

Co robić z takimi substancjami? Skorzystać z olejomatu.
Jak działa olejmomat? Krok po kroku:

 » należy pobrać darmową aplikację „Olejomaty: system zbiórki UCO”
 » pobrać z maszyny ekologiczną, bezpłatną butelkę (wykonaną z ekolo-

gicznego materiału i odporną na wysokie temperatury) do przechowy-
wania zużytego oleju, napełnić butelkę i oddać do olejomatu – wystarczy 
zeskanować kod QR w aplikacji

 » zbierać punkty i wymieniać na ekologiczne upominki, np. sadzonki drzew 
w ramach akcji „Olej zdasz, drzewko masz!”

 » pobrać nową butelkę.
Olej oddawany do olejomatów jest przetwarzany i wykorzystywany 

w produkcji biopaliw, kosmetyków czy środków czystości.
Olejomaty stanęły, w ramach Ogólnopolskiej Zbiórki Zużytego Oleju 

Spożywczego (UCO), w 10 lokalizacjach – w gminach na terenie Związku 
Międzygminnego „Centrum Zagospodarowania Odpadów – SELEKT”. Te 
urządzenia są między innymi w Dąbrówce (w gminie Dopiewo), Stęszewie, 
na Plewiskach (w Komornikach).
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Ferie w gminie
W czasie tegorocznych ferii zimowych 
dzieci z gminy Buk miały okazję wziąć 
udział w wielu ciekawych i kreatywnych 
zajęciach, które pozwoliły im spędzić czas 
w sposób zdrowy i dający moc wrażeń. Była 
to jednak przede wszystkim możliwość 
nawiązania nowych przyjaźni i spędzenia 
aktywnego czasu w radosnej atmosferze. 

W Ośrodku Sportu i Rekreacji zorga-
nizowano otwarte zajęcia sporto-
we, które jak co roku cieszyły się 

ogromnym zainteresowaniem. Dzieci mogły 
spróbować swoich sił w różnych dyscypli-
nach sportowych takich jak siatkówka, te-
nis stołowy, piłka nożna. Wspólna zabawa 
i rywalizacja sprzyjały integracji, a każdy 
uczestnik mógł poczuć się częścią zespołu. 
Nowością w ramach ferii był trening lekko-
atletyczny, obejmujący ćwiczenia skoczne, 
bieżne, koordynacyjno-motoryczne. Uczest-
nicy mieli szansę nauczyć się prawidłowej 
techniki ruchów oraz poprawić swoje wy-
niki. W drugim tygodniu ferii dzieci mogły 
skorzystać ze specjalnie zorganizowanych 
wyjazdów do parku trampolin, kręgielni oraz 

na termy w Tarnowie Podgórnym. 
W ramach wydarzenia „Ferie z Kinem” 

specjalne zimowe seanse czekały na dzieci 
w Kinie Wielkopolanin. Wystarczyło ode-
brać bezpłatne wejściówki, by znaleźć się 
na widowni w gronie koleżanek, kolegów 
i rodziców. W ramach oferty filmowej dla 
dzieci zaplanowano seanse: „Zak i Wowo: 
Tropiciele magii” – film o niesamowitym 
świecie pełnym magii i niezwykłych stwo-
rzeń; „Jurek Maskonurek: Misja Puffinów” 
– historia o przygodach malutkiego ptaszka 
i jego czwórki przyjaciół; „Katak. Podwodna 
przygoda” – oceaniczną podróż ku poznaniu 
samego siebie; „Kacper i Emma. Tajemnica 
Atlantydy” – pełna zwrotów akcji opowieść 
o przyjaźni, misji i poświęceniu. Dzieci na 
każdy seans wchodziły do sali kinowej z dużą 
dozą ekscytacji i szerokimi uśmiechami.

Miejsko-Gminny Ośrodek Kultury za-
pewnił dzieciom ciekawe spędzenie czasu 
poprzez wspólne zabawy z animatorkami 
z firmy Happy Panda. Pierwszy tydzień odby-
wał się pod hasłem „Zimowe igrzyska”, drugi 
– „Biegun Północy”. W programie ferii zna-
lazły się gry integracyjne, zadania ruchowe, 
slalomy z przeszkodami, tańce i ćwiczenia 
rytmiczne. Oprócz tego zaplanowano kre-

atywne zajęcia plastyczne, w tym między 
innymi wykonanie pachnących mydełek czy 
zimowych lampionów. Uczestnicy półkolonii 
zimowych brali udział również w animacjach 
na świeżym powietrzu – odwiedzając plac 
zabaw w Parku Sokoła. Planowano również 
aktywności sportowe na śniegu, ale niestety 
warunki pogodowe uniemożliwiły zrealizo-
wanie takich zajęć.

W drugim tygodniu ferii Świetlica Środo-
wiskowa Strefa Wyobraźni zaprosiła dzieci 
na „Zimową wyprawę na Biegun Północny” 
by poczuć niesamowity klimat arktycznych 
lodów, a także odkryć fascynujący świat 
zwierząt zamieszkujących ten surowy re-
gion, takich jak niedźwiedzie polarne, foki 
czy pingwiny. Dzięki interaktywnym zaję-
ciom, dzieci nie tylko bawiły się, ale również 
zdobywały wiedzę o ekosystemie Arktyki. 
Na uczestników czekały quizy, łamigłówki, 
a także różne wyzwania plastyczne i kuli-
narne, takie jak pieczenie ciasteczek. Gośćmi 
specjalnymi były Patrycja Klann, która po-
prowadziła „trening mistrzów” oraz Danuta 
Niemyt zajmująca się szkoleniami na temat 
bezpiecznego kontaktu z psem.

Sylwia Marciniuk
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Na sportowo
W tym roku ferie zimowe minęły stosunkowo szybko – śniegu co prawda nie było, ale za to 
jak zwykle były zajęcia organizowane przez Ośrodek Sportu i Rekreacji w Buku.  W dniach 
20-23 stycznia OSiR zaprosił dzieci i młodzież na sportowe zajęcia do hali sportowej. 
Uczestnicy mogli zagrać w tenisa stołowego, siatkówkę, piłkę nożną czy porzucać piłką 
ręczną. Każdego dnia zajęcia były ukierunkowane na inną dyscyplinę sportu. 

We wtorek odbył się turniej w ping-
-pongu, w którym wzięło udział 12 
osób. Wygrał Cezary Stachowiak, 

drugi był Kacper Płochocki, a na trzecim 
stopniu podium uplasował się Stanisław Kró-
likowski. W środę przeprowadzono zajęcia 
z lekkiej atletyki. Trener Wojtek Napierała, 
który prowadzi cykliczne zajęcia z LA przy-
gotował trening stacyjny, w którym znalazły 
się ćwiczenia skoczne, bieżne, koordynacyj-

no-motoryczne. W ramach tych zajęć trener 
zwracał uwagę na poprawną technikę biegu. 
W czwartek rozegrano miniturniej piłkarski. 
Do wspólnej rywalizacji przystąpiły cztery 
drużyny. Ostatecznie najlepszymi okazali się 
piłkarze „UKS Jastrząb Buk”. Każdego dnia 
w stacjonarnych zajęciach w ramach „Ferii 
z OSiR” uczestniczyło między 30 a 40 osób. 

Drugi tydzień ferii OSiR przeznaczył 
na „Aktywne wyjazdy”. Z uwagi na duże 

zainteresowanie Jump Areną, w tym roku 
dwukrotnie odwiedziliśmy to miejsce. Tram-
poliny, skocznie, małpi gaj, park linowy – to 
miejsce zdecydowanie podobało się naszej 
grupie. W następnych dniach udaliśmy się do 
Champions Bowling. Wyjazdy na kręgielnie 
na stałe zapisały się w naszych propozycjach 
wycieczek. Jest to ciekawa forma zabawy, 
która dzięki swojej prostocie daje dużo ra-
dości, wszystkim uczestnikom niezależnie od 
wieku. Ostatniego dnia ferii odpoczywaliśmy 
w Tarnowskich Termach. Dzieci i młodzież 
zdecydowanie lubią wodę i wszystkie atrak-
cję, które są z nią związane tj. zjeżdżalnie, 
jacuzzi czy rwące rzeki. W „Aktywnych 
wyjazdach” uczestniczyło około 130 osób.   

Paweł Prugar

MGOK kreatywnie i… zimowo

To były dwa niezapomniane tygodnie 
ferii. Miejsko-Gminny Ośrodek Kultury 
zaproponował dzieciom szkolnym z te-

renu miasta i gminy Buk dwa turnusy gier, 
zabaw i zajęć kreatywnych prowadzonych 
wspólnie z animatorkami z Happy Panda – 
Eventy dla dzieci. Na zaproszenie organiza-
torów odpowiedziało łącznie ok. 50 uczniów. 

Każdy z tygodni miał swoje hasło prze-
wodnie – oba nawiązywały do zimy, śniegu 
oraz sportowych zimowych aktywności. 

W pierwszym tygodniu uczestnicy brali 
udział w „Zimowych igrzyskach”, w drugim 
w wyprawie na „Biegun Północy”. I choć 
śniegu było tyle co na lekarstwo, czyli prak-
tycznie wcale – organizatorzy wypoczynku 
i na taką okoliczność byli przygotowani. 
W programie ferii znalazły się gry i zaba-
wy integracyjne nawiązujące do dyscyplin 
sportowych, a także indywidualne zadania 
ruchowe, slalomy z przeszkodami. Nie za-
brakło tańców i ćwiczeń rytmicznych. Wszak 

każdy kto choć raz był na nartach, wie, że 
oprócz jazdy na dwóch deskach lub jednej 
(snowboard) równie ważne są zajęcia do-
datkowe – tzw. aprés-ski. Dzieciaki nie miały 
chwili na nudę. W ramach kreatywnych zajęć 
plastycznych wykonywały m.in. pachnące 
mydełka, zimowe lampiony czy malunki na 
deskach. Nie mogło zabraknąć animacji na 
świeżym powietrzu. Tu wystarczyła odro-
bina wyobraźni animatorek i uczestników, 
aby w Parku Sokoła bawić się tak, jakby leżał 
w nim śnieg. Nie było śniegu, ale za to dużo 
śmiechu i dobrej zabawy. 

IDW
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Turniej  
Oldboys 35+
1 lutego w bukowskiej hali 
OSiR odbył się II turniej halowy 
o puchar prezesa MKS Patria Buk. 
Do turnieju zostało zgłoszonych 
10 zespołów, w tym dwie drużyny 
Patrii oraz FC Amt – amatorska 
drużyna bukowskich sympatyków 
futbolu.  

Po uroczystym otwarciu turnieju przez 
członka zarządu Radosława Wasiaka 
oraz przewodniczącego Rady MiG Buk 

Andrzeja Jankowskiego drużyny przystąpiły 
do rywalizacji w grupach. Była ona bardzo 
wyrównana, do ostatniego meczu ważyły 
się losy drużyn, które zagrają w półfinałach. 
Ostatecznie do najlepszej czwórki walczącej 
o zwycięstwo zakwalifikowały się: Orkan 
Konarzewo, Pogoń Śmigiel, KS 1920 Mosina, 
Patria I Buk. 

Po bardzo emocjonujących półfinałach 
i rozstrzygnięciu finalistów przyszła pora 
na mecze ustalające klasyfikację końcową:
Mecz o 9 miejsce

TMS Suchary Suchy Las vs Patria II Buk 2:4
Mecz o 7 miejsce
Obra Zbąszyń vs CKS Helios Czempiń 0:1
Mecz o 5 miejsce 
KS Lipno Stęszew vs FC AMT 3:0
Mecz o 3 miejsce
Pogoń Śmigiel vs Patria I Buk 1:1 (karne 1:3)
Mecz o 1 miejsce 
Orkan Konarzewo vs KS 1920 Mosina 1:0

Nagrody indywidualne:
Najlepszy strzelec: Tomasz Wilczek (KS 
1920 Mosina)
Najlepszy zawodnik: Przemysław Babijów 
(Orkan Konarzewo)

Najlepszy bramkarz: Paweł Kałek (Patria 
I Buk)
Najbardziej doświadczony zawodnik: Sta-
nisław Kluczyk (Patria II Buk)

To był bardzo udany turniej pod wzglę-
dem organizacyjnym oraz sportowym. Dużo 
się działo, zarówno na boisku, jak i przy 
stoisku gastronomicznym, gdzie zawodni-
cy mogli spotkać się po latach i wymienić 
się doświadczeniami. W nostalgicznych na-
strojach, ale z uśmiechem na twarzach i bez 
kontuzji kończy się druga edycja turnieju 
– na pewno nie ostatnia!

Marcin Tonder

Patria Cup 2025
Sezon ligowy jeszcze się nie rozpoczął, 
stadion otoczyła zimowa aura, ale 
w społeczności Patrii Buk sporo się działo. 
Blisko 200 młodzieżowych zawodników 
i zawodniczek szlifowało swoje 
umiejętności na treningach w obiektach 
sportowych na terenie naszej gminy. 

Aby wykorzystać potencjał i zaanga-
żowanie młodych zawodników klub 
od wielu lat organizuje cykl turnie-

jów Patria Cup, w tym roku pod patronatem 
przewodniczącego Rady Miasta i Gminy Buk 
Andrzeja Jankowskiego.

Przez pięć weekendów na hali OSIR 

trwało piłkarskie święto. Od 8 grudnia do 
18 stycznia byliśmy świadkami wielu spor-
towych emocji i wrażeń, których dostarczył 
cykl 10 turniejów Patria Cup. Nasz klub 
w każdym z nich wystawił po dwa zespoły.

 » 8 grudnia – rocznik 2019 oraz 2018
 » 15 grudnia – rocznik 2014 oraz 

2008/2009
 » 5 stycznia – rocznik 2017 oraz 2016
 » 12 stycznia – rocznik 2011 oraz 2013
 » 18 stycznia – rocznik 2015 oraz 2012

Patria Cup cieszy się dużym zaintereso-
waniem klubów, zawodników i rodziców. 
W tegorocznej edycji swoje umiejętności 
zaprezentowało 900 uczestników z ponad 
80 drużyn, które rywalizowały w 10 kate-
goriach wiekowych.  

– Cykl turniejów Patria Cup jest jednym 
z większych w okolicy. Organizujemy go 
z myślą o naszych drużynach młodzieżo-
wych, tak żeby młodzi adepci mieli okazję 
zaprezentować się przed własną publicz-
nością w halowej odmianie piłki nożnej. Do 
turniejów przygotowujemy się już kilka ty-
godni wcześniej i jest to jedno z większych 
wyzwań organizacyjnych w okresie świą-
teczno-noworocznym. W przygotowania 
zaangażowanych jest wiele osób, staramy 
się także aktywizować zawodników junio-
rów, a nad całością od lat czuwa wiceprezes 
Klubu Paweł Prugar – podsumował prezes 
MKS Patria Jakub Tonder.

Marcin Tonder
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Sportowa 
emerytura, choć 
przygoda trwa…

Dobiegła końca sportowa przygoda 
z boiskiem wieloletniego zawodnika 
bukowskich klubów piłki ręcznej Paw-

ła Łubińskiego, który po 30 sezonach koń-
czy karierę. Rozegrany w sobotę 18 stycznia 
mecz ligowy UKS Spartakus Buk z Olimpem 
Grodków był okazją do podziękowania za 
wieloletnią aktywność sportową oraz wkład 
w rozwój męskiego szczypiorniaka w Buku. 
Licznie zgromadzona publiczność w bukow-

skiej hali miała okazję owacją na stojąco 
pożegnać popularnego „Łubinę” i pogratu-
lować boiskowych dokonań. 

Trzy dekady w szczypiorniaku to nie 
tylko UKS Spartakus Buk, ale także wcze-
śniejszy okres gry dla klubów przyszkolnych 
oraz MKS Patria Buk (zlikwidowana w 2002 
roku sekcja piłki ręcznej). Wszystko to za-
owocowało nie tylko wspaniałą przygodą ze 
sportem, ale zostało także dostrzeżone przez 
Związek Piłki Ręcznej w Polsce, który w 2023 
roku nagrodził Pawła Łubińskiego brązową 
odznaką za wkład w rozwój dyscypliny.

W przypadku Pawła Łubińskiego koniec 
meczów nie oznacza rozbratu ze sportem 
i piłką ręczną. W dalszym ciągu będzie on 
pełnił funkcję prezesa Spartakusa oraz tre-
nera klubowych zespołów. Ta historia będzie 
więc miała kolejne rozdziały.

Fot. Tomasz Deska

Szermierka na pięści
11 stycznia br. w hali Ośrodka Sportu i Rekreacji odbyła się Extra Gala Buk Fight Night 
Muaythai / Boks pod patronatem burmistrza Miasta i Gminy Buk Pawła Adama. Tego 
wieczoru wielkie sportowe emocje zapewnili zawodnicy, dla których przygotowywania 
do rozgrywek nie były łatwe – ze względu na okres świąteczny kolidujący z najważniej-
szym etapem treningowym. Na całe szczęście, dzięki żelaznej dyscyplinie i wyrzeczeniom 
zawodnicy nie zawiedli. Była okazja zobaczyć walki Muaythai K1 i boksu. 

Zawodnicy tajskiego boksu przed każ-
dą walką odbyli rytualny taniec Wai 
Kru, ubrani w tradycyjny mongkom 

na głowie.
Podsumowanie walk:

► 6:1 dla zawodników organizatorów 
Hanuman Fight Club Buk. Mikołaj Skoru-
piński zwyciężył po bardzo zaciętej walce 
z Piotrem Szlechtem, który zdecydował się 
wziąć walkę na trzy dni przed galą;

► Milena Glabus po zakulisowych tru-
dach na dzień przed walką dopełniła for-

malności i dała przepiękny pokaz kobiecego 
charakteru, pokazała wyrównaną walkę, 
w której musiała uznać niejednogłośną 
decyzją sędziów zwycięstwo swojej rywalki;

► Nikodem Szulc przepięknie zdomi-
nował swojego oponenta, jednak dawny 
klubowy kolega Hanuman Fight Club Buk – 
Konstantyn postawił bardzo trudne warunki 
i pokazał niesamowity charakter;

► Szymon Szulc odniósł niejednogło-
śnie zwycięstwo. Jednak należą się też słowa 
uznania dla rywala – Mateusza Echausta 
z Awangarda Poznań. W tej pięknej „szer-
mierce na pięści i giry” wygrana mogła pójść 
w dwie strony. Obaj zawodnicy mieli swoje 
momenty i współczujemy sędziom ocenia-
jącym tak bliskie walki; 

► Piotr Voss – zwycięstwo: co to była za 
walka! Patryk i Piotr, gratulujemy pięknego 
widowiska;

► Samuel Komin TRYLOGIA w co main 
event gali! Bardzo duże wyzwanie, jakim był 
Adam Twardowski z MIKO Muaythai GYM. 
Obaj panowie mieli ze sobą 1:1, jednak tego 
wieczora Samuel był lepszy i swoimi umie-

jętnościami porwał publiczność;
► Tomasz Juskowiak – wychowanek 

i zawodnik oraz od niedawna również Ha-
numan Fight Club Buk. Szerzej znany jako 
Jusko, zawodnik MMA, debiutował w nowej 
dla siebie formule K1. W walce wieczoru 
zrobił wielkie show i wygrał z mocnym za-
wodnikiem ze Śremu.
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Ekstremalne biegi  
Karola Ślotały
Mieszkaniec sołectwa Otusz – Karol Ślotała zajął 2. miejsce w mor-
derczych biegach górskich Dziewicza Góra Biega. To hardcorowy 
cykl biegów, od października do marca, po górskich terenach – 
w błocie, z linami, z terenowymi przeszkodami. Wielkie gratulacje!

Sport to ogromna pasja Karola. W piłkę nożną grał od 10 do 25 
roku życia, bieganiem zajmuje się od 10 lat, a bieganiem z prze-
szkodami – od 3 lat. A to wszystko w wolnym czasie po pracy. 

1 marca czeka go szósty etap Grand Prix Dziewicza Góry Biega. 
A w kwietniu zaczyna Runmageddon, czyli ekstremalny cykl bie-
gów z przeszkodami: przeskakiwanie przez dziury, czołganie się 
w błocie, wspinanie się po linie, wdrapywania się po ścianach czy 
przedzieranie się przez dym. Pierwszy bieg – 5 kwietnia w Szcze-
cinie. Trzymamy kciuki!

Mistrzostwa w tenisie 
stołowym

W niedzielę, 2 lutego br., w Otwartych Mistrzostwach Miasta 
i Gminy Buk w Tenisie Stołowym udział wzięło 22 zawodników: 
dziesięciu w kategorii OPEN oraz dwunastu młodzieżowców. 
W obu kategoriach utworzono dwie równoliczne grupy, gdzie 
grano systemem każdy z każdym.

Do rozgrywek fazy pucharowej awansowało po 8 najlepszych 
zawodników OPEN i młodzieżowców. 

W meczach ćwierćfinałowych padły następujące wyniki:
Młodzież: T. Nowicki – C. Stachowiak 0:3; J. Łyszczyński – B. Kacz-
marek 1:3; J. Winiarski – G. Wawrzyniak 3:2; S. Królikowski – J. No-
wicki 0:3.
W kategorii OPEN padły następujące rozstrzygnięcia w ćwierćfi-
nałach: P. Jacyno – J. Bogacz 3:0; Z. Nowak – D. Wielgosz 3:2; M. 
Solarski – D. Leśniak 3:1; J. Heese – M. Lasina 3:0.

Młodzieżowe półfinały wygrali faworyci i to bardzo zdecydowa-
nie. Jakub Nowicki pokonał 3:0 Jeremiego Winiarskiego, a Bartosz 
Kaczmarek w identycznym stosunku wygrał z Cezarym Stacho-
wiakiem. 

W meczu o trzecie miejsce C. Stachowiak pokonał pewnie 3:0 
J. Winiarskiego, który po porażce w półfinale nie mógł się już zmo-
bilizować do walki o najniższy stopień podium. 

Najlepszym młodym tenisistą stołowym okazał się Jakub No-
wicki z Perkowa, który wygrał wszystkie swoje mecze, nie tracąc 
seta. Nie inaczej było w finale. 

Pojedynki półfinałowe, podobnie do tych młodzieżowców, były 
dość jednostronnymi spotkaniami, choć waleczności żadnemu z za-
wodników nie można było odmówić. W pierwszym spotkaniu 1/2 
Jakub Heese wygrał 3:0 z Mateuszem Solarskim, a finałową obsadę 
uzupełnij Paweł Jacyno po wygranej 3:0 ze Zbigniewem Nowakiem. 

W meczu o trzecie miejsce Z. Nowak pokonał 3:1 M. Solarskiego.
W finale kategorii OPEN J. Heese pewnie pokonał P. Jacyno 3:0 

i został 27. zwycięzcą Otwartych Mistrzostw Miasta i Gminy Buk 
w Tenisie Stołowym.

Paweł Prugar
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